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           O gminnej komunikacji    Sztuka na ścianie    Zaproszenie na festiwal i bieg
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Dąbrowa  Dąbrówka  Dopiewiec  Dopiewo  Drwęsa
Fiałkowo   Gołuski  Joanka  Konarzewo  Lisówki

Palędzie  Podłoziny  Pokrzywnica  Skórzewo  Trzcielin
Więckowice  Zakrzewo  Zborowo  Żarnowiec

Przyszła wiosna!Przyszła wiosna!
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Zdjęcia na okładce: 

Uczestniczka wiosennego korowodu, 
który 21 marca przyszedł pod Urząd 
Gminy Dopiewo.

Fot. A. Mendrala 

Skład: 
GWart Agencja Reklamowa
Grzegorz Wiza
os. Rzeczypospolitej 6, 63-200 Jarocin
tel. 609 807 095
biuro@gwart.pl

Druk:
LEGRA Sp. z o.o.
30-716 Kraków, ul. Albatrosów 10c

Nakład: 13 000 egz.

Za treść ogłoszeń nie odpowiadamy.

Prawa autorskie: Urząd Gminy Dopiewo
Wszelkie prawa zastrzeżone. 

Wizyty uczniów i przedszkolaków 
w Urzędzie Gminy „Pierwszego Dnia 
Wiosny” stały się w Dopiewie lokalną 
tradycją, zastępując wagary. Od kilkuna-
stu lat 21 marca pojawia się rano przed 

Przyszła wiosna przed urząd

Święcenie potraw w Wielką Sobotę 9 
kwietnia 2023 r., poprzedzającą pierw-
szy i drugi dzień Świąt Wielkanocnych: 
• Parafia pw. św. Urszuli  

Ledóchowskiej w Dąbrówce 
- Święcenie potraw w Dąbrówce 
przy Kaplicy: 10.00, 11.00, 12.00, 
13.00, 14.00, 15.00, 16.00. 
- Wigilia Paschalna zakończona 
Procesją Rezurekcyjną: 21.00.

• Parafia pw. Nawiedzenia 
Najświętszej  
Marii Panny w Dopiewie 
- Święcenie potraw w Kościele 
w Dopiewie: 12.00, 13.00, 14.00, 
15.00, 16.00. 
- Wigilia Paschalna zakończona 
Procesją Rezurekcyjną: 21.00.

• Parafia pw. NMP Królowej 
Korony Polskiej  
w Zakrzewie 
- Święcenie potraw przy Koście-
le:  12.00, 13.00  i 15.00. 

Od VII wieku
Święcenie potraw ma wczesnośre-

dniowieczną tradycję. Korzeniami się-
ga czasów pogańskich. Błogosławienie 
żywności sięga VII wieku, a z udziałem 
chleba i jaj datuje się na XII wiek.

Święconka w Wielką Sobotę
- Wigilia Paschalna zakończona 
Procesją Rezurekcyjną: 20.30.

• Parafia pw. św. Marcina 
i św. Piotra w Okowach 
w Konarzewie 
- Święcenie potraw: Konarze-
wo - 11.00, 12.00, 13.00 i 14.00; 
Lisówki (wieś) - 11.00; Trzcielin 
- 11.15; Lisówki DPS - 11.30; Do-
piewiec (kaplica) - 12.15; Gołuski 
(świetlica) - 12.45; Chomęcice - 
13.00; Wypalanki/Glinki -13.00. 
- Wigilia Paschalna zakończona 
Procesją Rezurekcyjną: 21.00.

• Parafia pw. św.  
Wawrzyńca w Niepruszewie  
- Święcenie potraw: Drwęsa, 
przy Kapliczce -12.30; Więc-
kowice - przy Kaplicy - 12.40; 
Niepruszewo - 13.00. 
- Liturgia Światła 20.00.

• Parafia pw. św. Marcina i św. 
Wincentego M.  
w Skórzewie 
- Święcenie potraw: Skórzewo - 
w Kościele 12.00, 12.30, 13.00, 
13.30, 14.00 i 14.30; 
Skórzewo - ul. Skórzewska 11.00; 
Wysogotowo - przy świetlicy 11.15. 
- Wigilia Paschalna zakończona 
Procesją Rezurekcyjną: 21.00.

• Parafia pw. Bł. Stefa-
na Wyszyńskiego

 - Święcenie potraw: Kapli-
ca bł. Stefana 11.00, 11.30, 
12.00, 12.30, 13.00.

 - Wigilia Paschalna zakończona 
Procesją Rezurekcyjną: 20.00. 

Zebrała: Beata Spychała

wejściem do budynku z herbem 
barwny i głośny korowód, złożo-
ny z dzieci ze Szkoły Podstawowej 
im. Jana Brzechwy i Przedszko-
la Publicznego im. Janka Wę-
drowniczka w Dopiewie. Dzieci 
ubrane są w kwieciste kapelusze, 
wyposażone w eko-rekwizyty, 
Marzanny i transparenty.

W tym roku pochód był wy-
jątkowo liczny, złożony z kilkuset 
uczestników. Dwa lata korona-

wirusowej przerwy dały o sobie znać. 
Pod opieką nauczycieli, z dyrektor 

Violettą Czerniak na czele, uczniowie 
i przedszkolaki wybrały się na wiosenny 
spacer, w poszukiwaniu śladów Wiosny 
w przyrodzie. Celem wyprawy był staw. 
Jednak, jak przystało na ekologów, żad-
nej Marzanny w nim nie utopiły, ani nie 
spaliły. Wracając z wycieczki, zatrzymały 
się na Leśnej 1c i wywołały przed urząd 
Wójta Gminy Dopiewo - Pawła Przepiórę, 
który wyszedł do dzieci ze swoim zastępcą 
– Pawłem Jazy. Obydwaj otrzymali od 
nich kwieciste kapelusze. Po krótkim 
przemówieniu Wójt podpisał „Dekret 
o nadejściu wiosny” i poczęstował gości 
cukierkami. Zima odeszła na dobre.

TymCzasem  
Adam Mendrala 

Fot. Michał Juskowiak, 
Adam Mendrala
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wójt - felieton

Urząd Gminy Dopiewo
61 814 83 31
61 814 80 92 (fax)

Straż Gminna w Dopiewie 
(7:30-22:00)
512 457 977

Straż Pożarna 998
Komenda Miejska Straży  
Pożarnej w Poznaniu 61 82153 00
Komendant Ochotniczych 
Straży Pożarnych w Gmi-
nie Dopiewo 606 260 004

Policja 997
Komisariat Policji  
w Dopiewie 
519 064 612, 61 841 32 30

Gminna Biblioteka  
Publiczna i Centrum Kultury 
w Dopiewie  
61 814 82 23

Gminny Ośrodek Sportu  
i Rekreacji w Dopiewie  
61 814 82 62

Ośrodek Pomocy Społecznej  
w Dopiewie 61 814 80 20

Zakład Usług Komunalnych  
w Dopiewie 61 814 82 31 

Spółka Wodna w Dopiewie
607 032 085

Pogotowie ratunkowe 999
Pogotowie energetyczne 991
Pogotowie gazowe 992

Telefon Antysmogowy
722 323 362

Pomoc doraźna i nocna dla 
Gminy Dopiewo (18.00-6.00) - 
Plewiska, ul. Grunwaldzka 508
575 292 392

Centrum Medyczne  
Dąbrówka:   535 404 099
Przychodnia Zespół Lekarzy  
Rodzinnych  
w Dopiewie:  61 814 83 21
Przychodnia Bonus  
w Skórzewie: 61 814 36 25

Ważne telefony

Zakończyły się spotkania z mieszkań-
cami 11 sołectw w ramach corocznego 
cyklu zebrań wiejskich. Z mieszkańca-
mi Dopiewca zaplanowaliśmy jednak 
kolejne spotkanie w sprawie odwiertu 
i poszukiwania gazu na terenie tej miej-
scowości, na które zostali zaproszeni 
przedstawiciele PGNiG.

Nie sposób przytoczyć wszystkie 
tematy, jakie w tym roku poruszali-
śmy podczas zebrań. Dyskusje i pyta-
nia poprzedzało sprawozdanie sołtysa 
z rocznej działalności oraz moja pre-
zentacja. Przekazywałem w niej infor-
macje ogólne na temat naszej Gminy, 
budżetu i przede wszystkim o tym, jakie 
inwestycje zrealizowaliśmy w danym 
sołectwie oraz jakie mamy plany na ten 
rok. W części dyskusyjnej mieszkańcy 
najczęściej zadawali pytania dotyczące 
nowych inwestycji drogowych i bezpie-
czeństwa na drogach. Rozmawialiśmy 
też o konieczności kilku zmian w obwo-
dach szkolnych (tekst na ten temat na  
s 17-18). Szereg uwag dotyczyło zaśmie-
cania terenów przyleśnych oraz stanu 
powietrza. Mieszkańcy dwóch sołectw 
pytali  kiedy skanalizowane zostaną – te 
już nieliczne – tereny czekające na takie 
inwestycje. Warto przy okazji dodać, że 
Gmina jest skanalizowana w ponad 90 
procentach. Parkowanie w niedozwo-
lonych miejscach i blokowanie ruchu, 
postulaty o rozszerzenie komunikacji 
publicznej czy oświetlenia w niektórych 
miejscach to inne tematy, które poja-
wiały się w trakcie dyskusji. Sporo, bo 
ponad 100 mieszkańców pojawiło się 
w największej miejscowości Gminy, 
Skórzewie. Tematami wiodącymi było 
przesunięcie realizacji inwestycji na tzw. 
ulicach sportowych (wokół Wioślarskiej) 

Nie chcemy odwiertu przy Leśnej Polanie
oraz Krótkiej i Różanej, a także plany 
związane z zagospodarowaniem terenu 
przy ul. Figowej. Tłumaczyłem bardzo 
szczegółowo m.in.  jakie analizy i kry-
teria prowadzą do wyboru inwestycji 
drogowej i kolejności realizacji. Przy 
okazji inwestycji przy ul. Figowej po-
jawił się temat wybiegu dla psów, który 
ma swoich zwolenników i przeciwni-
ków. Pomijając szereg merytorycznych 
przesłanek pokazujących wady koncepcji 
psich wybiegów, które podnoszą czy to 
behawioryści, czy trenerzy psów, istotne 
jest, aby taki wybieg miał odpowiednio 
dużą powierzchnię. Ten przy Figowej 
miałby zaledwie 250 m kw. Protokoły 
z wszystkich zebrań będą już niebawem 
dostępne w Biuletynie Informacji Pu-
blicznej.

Sołectwem, w którym pojawiło się 
najwięcej mieszkańców na zebraniu 
był Dopiewiec. Powód dość oczywisty 
– PGNiG ma plany, aby w niedalekim 
sąsiedztwie od osiedla Leśnej Polany 
prowadzić odwierty i badać złoże gazu. 
Wybór miejsca jest bardzo niekorzystny, 
bo choć w minimalnej przepisowej odle-
głości od domostw, to tuż obok ogródków 
warzywnych, które mieszkańcom odpłat-
nie użyczył deweloper. Poza tym to miej-
sce, które graniczy z ostoją gniazdowania 
bociana czarnego. A nade wszystko prace 
miałyby się odbywać na skraju  Lasów 
Zakrzewsko-Palędzkich, miejsca kaźni 
tysięcy jeńców Fortu VII w Poznaniu, 
ofiar nazistów. Wspólnie uzgodniliśmy 
treść uchwały z zebrania sołeckiego, która 
posłużyła do przygotowania pisma do 
16 różnych instytucji i osób – od Pre-
zydenta RP, poprzez lokalnych posłów 
i senatorów, właściwych ministerstw, 
aż do instytucji związanych z ochroną 

środowiska. Zawarta 
w niej została informa-
cja o podjętej uchwale, 
w której mieszkańcy 
sprzeciwiają się reali-
zacji planów PGNiG. 
Jako Wójt wyrazi-
łem w tym piśmie 
pełne poparcie dla 
stanowiska przed-
stawionego przez 
mieszkańców i zo-
bowiązałem się do 
zaangażowania 

dostępnych środków mających na celu 
powstrzymanie planów stworzenia od-
wiertów w tym rejonie. Już niebawem 
okaże się czy PGNiG rzeczywiście dużą 
wagę przywiązuje do budowania dobrych 
relacji z lokalnymi społecznościami 
i pozytywnie odpowie na zaproszenie 
do uczestnictwa w planowanym zebraniu 
wiejskim z mieszkańcami Dopiewca.

Życzę Państwu zdrowych, radosnych 
i pogodnych Świąt Wielkanocnych!  

Dr Paweł Przepióra 
Wójt Gminy Dopiewo
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zebrania wiejskie

Ile ich było? 
11 – po jednym w sołectwie, tyle 

sołectw mamy w Gminie Dopiewo. Na 
każdym sprawozdawał Sołtys i prze-
mawiał Wójt (mówili o realizacji za-
mierzeń poprzedniego roku i planach 
na rok bieżący). Na każdym była dys-
kusja – mieszkańcy zadawali pytania, 
a przedstawiciele samorządu udzielali 
odpowiedzi.

Kiedy się odbyły? 
Między 28 lutego a 16 marca 2023 r. 

Zebrania wiejskie odbywają się co roku 
w tym okresie (zazwyczaj mają charakter 
sprawozdawczy, a po wyborach samo-
rządowych, co obecnie zdarza się raz na 
5 lat – także wyborczy, bo wybierani są 
na nich sołtysi i radni sołeccy na kolejną 
kadencję; sołtysi mogą zwołać zebranie 
zawsze, gdy jest taka potrzeba, ważny 
ich zdaniem powód, dotyczący sołectwa, 
na czele którego stoją).

Najkrótsze zebranie 2023
Odbyło się w Gołuskach, trwało 1 godz. 

20 min.

Najdłuższe zebranie 2023 
Odbyło się w Skórzewie, trwało 3 godz. 

45 min.

Średnia długość zebrania 
2 godz. 10 min. 

Zebrania wiejskie w pigułce
Frekwencja na zebraniach 

Od kilkunastu lat spada i nie ma co 
ukrywać, że jest „taka sobie”; wpływ na 
jej podniesienie mają z pewnością spra-
wy do załatwienia, węzłowe problemy, 
wybory sołeckie; frekwencja mierzona 
stosunkiem obecnych na zebraniu miesz-
kańców do zameldowanych na stałe:
• najlepiej frekwencja przedstawiała 

się w Gołuskach (5,02%, 38 obec-
nych), 

• z kolei najmniejsza procentowo re-
prezentacja sołectwa pojawiła się 
na zebraniu w Dąbrówce (0,8%, 34 
obecnych), 

• pod względem liczebności na szczy-
cie listy uplasował się Dopiewiec 
– 121 obecnych (frekwencja 4,57% 
- drugi wynik),

• przedostatnie pod względem fre-
kwencji było Skórzewo (1,24%), które 
pod względem liczby uczestników 
uzyskało drugi wynik – 104 osoby, 

• trzecie miejsce pod względem 
wskaźnika procentowego zajęło 
sołectwo Więckowice (3,67%), 

• od końca na trzeciej pozycji znalazło 
się z kolei Dopiewo (1,43%),

• środek zestawienia wypełniły: 
Trzcielin (frekwencja - 2,54%), Ko-
narzewo (1,82%), Palędzie (1,81%), 
Zakrzewo (1,55%) i Dąbrowa (1,49%). 

Uwaga: KONKURS
Czy zebrania wiejskie są przeżyt-

kiem? Czy możemy spodziewać się 
ich renesansu? Jakie są Wasze opinie? 
Podzielcie się swoimi przemyśleniami, 
spostrzeżeniami i doświadczeniami. 
Czy ktoś z Was pamięta zebrania wiej-
skie z czasów ich największej popular-
ności? A może ma ktoś z Was zdjęcia 
z dawnych zebrań wiejskich (i potrafi 
je umiejscowić w czasie)? Najciekawsze 
wypowiedzi nagrodzimy upominkami 
gminnymi. Prosimy kierować emaile na 
adres: czas@dopiewo.pl

Redakcja

Średnia frekwencja  
dla 11 sołectw 

Wyniosła 1,84%, (w sumie 552 miesz-
kańców skorzystało z możliwości wzięcia 
udziału w zebraniach - wybrał się na nie 
co dwusetny mieszkaniec.

Liczba podjętych uchwał  
1 - w Dopiewcu, związana z protestem 

przeciw odwiertom PGNiG.

AM, MJ 
Fot. UG Dopiewo
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Rada Gminy

LIII sesja Rady Gminy odbyła 
się 27 lutego 2023 r., radni podjęli 
10 uchwał. 

Przeciw wyodrębnieniu
Sołtysi oraz radni opowiedzieli się 

przeciwko wyodrębnieniu funduszu so-
łeckiego. Stosunkiem głosów: 16 głosami 
„za, 3 głosami „przeciw”, nie wyrazili 
zgody na wyodrębnienie funduszu sołec-
kiego w budżecie Gminy Dopiewo na rok 
2024. Oczywiście ta uchwała nie oznacza, 
że sołectwom zostaną zabrane pieniądze. 
Kwota zarezerwowana dla sołectw nie 
będzie po prostu funkcjonowała pod 
nazwą fundusz sołecki.

Na drogę powiatową
Rada podjęła uchwałę w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej dla Po-
wiatu Poznańskiego. 

Powiat Poznański powierzył Gmi-
nie Dopiewo a Gmina Dopiewo, zgodnie 
z uchwałą nr XIX/232/20 przyjęła pro-
wadzenie zadania publicznego polega-
jącego na zarządzaniu publiczną drogą 
powiatową nr 2391P w miejscowościach 
Gołuski i Palędzie, w zakresie opracowa-
nia dokumentacji technicznej i budowy 
ścieżki pieszo-rowerowej na odcinku od 
skrzyżowania z ul. Pocztową (DP 2401P) 
z ul. Ojca Mariana Żelazka w miejsco-
wości Palędzie do wysokości ostatnich 
zabudowań na ul. Lipowej w miejsco-
wości Gołuski. Porozumienie zawarte 
na podstawie podjętych uchwał Gminy 
Dopiewo i Powiatu Poznańskiego, nie 
obejmowało trybu pozyskania gruntów 
na realizację zadania w trybie decyzji 
o zezwoleniu na realizację inwestycji 

Uchwały – LIII sesja
Uchwały podjęte na LIII sesji Rady 

Gminy w dniu 27 lutego 2023 r.
Uchwała Nr LIII/699/23 w sprawie  

wprowadzenia zmian do Uchwały 
Nr XLII/530/22 Rady Gminy Do-
piewo z  28 marca 2022r. w sprawie 
uchwalenia Gminnego Programu Pro-
filaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii dla Gminy Dopiewo na 
lata 2022-2025.

Uchwała Nr LIII/700/23 w sprawie 
wyodrębnienia w budżecie gminy 
środków stanowiących fundusz 
sołecki.

Uchwała Nr LIII/701/23 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr L/668/22 Rady 
Gminy Dopiewo z dnia 19 grudnia 
2022 r. w sprawie uchwały budże-
towej Gminy Dopiewo na 2023 r.

Uchwała Nr LIII/702/23 w sprawie 
zmiany Uchwały Nr L/667/22 Rady 
Gminy Dopiewo z dnia 19 grudnia 
2022 r. w sprawie uchwalenia Wielo-
letniej Prognozy Finansowej Gminy 
Dopiewo na lata 2023-2034.

Uchwała Nr LIII/703/23 w sprawie 
udzielenia pomocy finansowej dla 
Powiatu Poznańskiego.

Uchwała Nr LIII/704/23 w sprawie 
nadania nazwy ulicy Marii Konop-
nickiej w Dopiewcu.

Uchwała Nr LIII/705/23 w sprawie 
nadania nazwy ulicy Kwietniowa 
w Dopiewie.

Uchwała Nr LIII/706/23 w sprawie 
nadania nazwy ulicy Orlicka w Dą-
browie.

Uchwała Nr LIII/707/23 w sprawie 
wydzierżawienia nieruchomości 
położonej w Skórzewie. 

Uchwała Nr LIII/708/23 w sprawie 
uchwalenia Programu Ochrony Śro-
dowiska dla Gminy Dopiewo na lata 
2022 – 2025 z perspektywą na lata 
2026 – 2029. 

DG

Relacja z LIII sesji  
Rady Gminy Dopiewo

drogowej ani zasad rozliczenia kosztów 
pozyskania. Bez względu na porozumie-
nie z wnioskiem o wydanie tzw. decyzji 
ZRID wystąpić może jedynie zarządca 
drogi a nie jednostka której to zarzą-
dzanie zostało powierzone. 

W związku ze znacznym zaawanso-
waniem prac możliwe stało się wskazanie 
powierzchni gruntów niezbędnych pod 
ww. inwestycje, a tym samym oszacowa-
nie wysokości przyszłych  odszkodowań 
wypłacanych na podstawie ostatecznych 
decyzji Starosty Poznańskiego  o usta-
leniu odszkodowania za poszczególne 
nieruchomości, po uzyskaniu przymiotu 
ostateczności decyzji ZRID dla budowy 
ścieżki. Przewidywany termin uzyska-
nia decyzji ZRID dla budowy ścieżki to 
lipiec 2023r.  Pomoc finansowa wyniesie 
2 000 000 zł.

Program Ochrony Środo-
wiska

Radni uchwalili Program Ochrony 
Środowiska dla Gminy Dopiewo na lata 
2022 – 2025 z perspektywą na lata 2026 
– 2029. Obowiązek wykonania Programu  
wynika z ustawy z dnia  27 kwietnia 
2001 r. Prawo ochrony środowiska. Zgod-
nie z art. 17 ust. 1 ww. ustawy, polityka 
ochrony środowiska - czyli zespół działań 
mających na celu stworzenie warunków 
niezbędnych do realizacji ochrony śro-
dowiska, zgodnie z zasadą zrównowa-
żonego rozwoju - prowadzona jest m.in. 
za pomocą wojewódzkich, powiatowych 
i gminnych programów ochrony środowi-
ska. Podstawowym celem sporządzenia 
i uchwalenia POŚ jest realizacja przez 

gminę polityki ochrony środowiska, 
zbieżnej z założeniami najważniejszych 
dokumentów strategicznych i programo-
wych. Program określa cele, kierunki 
interwencji i zadania, ich harmonogram 
oraz środki niezbędne do osiągnięcia 
wyznaczonych celów, w tym mechanizmy 
prawno-ekonomiczne i środki finansowe. 
Dokument będzie stanowić podstawę 
funkcjonowania systemu zarządzania 
środowiskiem spajającą wszystkie dzia-
łania i dokumenty dotyczące ochrony 
środowiska i przyrody w Gminie.
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Rada Gminy / zdrowie

Finanse
Ponadto Rada dokonała zmian 

w uchwale budżetowej i wieloletniej 
prognozie finansowej, podjęła 3 uchwały 
związane z nazewnictwem ulic oraz do-
konała zmian w Preliminarzu wydatków 
Gminnego Programu Profilaktyki i Roz-
wiązywania Problemów Alkoholowych 
oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 
rok 2023.

Damian Gryska,  
Biuro Rady Gminy Dopiewo 

Fot. Adam Mendrala

Jednym z trzech zagadnień omawia-
nych podczas „Komisji Oświaty, Zdrowia, 
Kultury, Turystyki, Sportu i Promocji 
Gminy” Rady Gminy Dopiewo, która od-
była się 13 marca 2023 r. było spotkanie 
z przedstawicielami Ośrodka Zdrowia 
w Dopiewie. Powodem ich zaproszenia 
na Komisję były niepokojące sygnały ze 
strony mieszkańców, dotyczące pogor-
szenia się dostępności ośrodka, a ściślej 
lekarzy podstawowej opieki zdrowotnej. 
Wystarczy przejechać wczesnym ranem 
ulicą Łąkową w Dopiewie, obok przy-
chodni, by zobaczyć, jak wcześnie ustawia 
się przed nią kolejka.

Radni wyrazili swoją dezaprobatę 
wobec tego, że pacjenci zmuszeni są 
stać na dworze i czekać – na rejestrację. 
Powodem  osobistej obecności chorych  
przed przychodnią, zanim zostanie ona 
otwarta, są problemy z dodzwonieniem 
się. Próbują zarejestrować się osobiście. 
Jedna z radnych powiedziała, że musia-
ła wykonać 229 prób, zanim połączyła 
się z przychodnią przez telefon. Innym 
problemem jest brak wystarczającej 
liczby numerków, co może wiązać się 
ze zbyt małą liczbą udzielających porad 
lekarzy. Występują w Dopiewie obiek-
tywne trudności z uzyskaniem porady 
i pomocy lekarskiej, dlatego radni chcie-

Komisyjnie o zdrowiu
li usłyszeć, co w sprawie uzdrowienia 
sytuacji robi lub może zrobić ośrodek.

Wójt zasugerował, by prowadzący 
przychodnię rozważyli wcześniejsze, niż 
wynika to z godzin przyjęć, uruchomienie 
części poczekalni lub zapewnili przed 
przychodnią ławkę dla osób starszych, 
które po rejestracji czekają czasem na 
wizytę. Umożliwienie zarejestrowania 
się  na wizytę w kolejny dzień, w którym 
są wolne miejsca, byłoby rozwiązaniem 
optymalnym. 

Radni powołując się na własne do-
świadczenia, wskazali na brak podobnych 
problemów w przychodniach, w których 
się leczą. Zaproponowali kontakt i wy-
mianę dobrych praktyk. Ich zdaniem nie 
może być tak, że ośrodek nie jest w stanie 
obsłużyć wszystkich chorych. Receptą 
na uzdrowienie sytuacji mogłaby być 
własna strona internetowa przychodni 
z panelem do rejestracji – takiej strony 
ośrodek nie prowadzi.  Zdaniem radnych, 
jeśli problem nie zostanie rozwiązany, 
konieczne może stać się zabezpieczenie 
terenu pod tego typu usługi medyczne, 
które mógłby świadczyć inny usługo-
dawca.

 Zdaniem menadżerki ośrodka – 
Agnieszki Latowskiej dużo problemów, 
z którymi borykają się pacjenci, bierze się 

z  przyzwyczajeń. 8.00-9.00 to godziny 
szczytu telefonicznego – dzwonią wtedy 
wszyscy, również ci, którzy chcą otrzy-
mać jedynie recepty lub skierowania, 
które powinni wystawiać specjaliści. 
W ten sposób dzwoniący w sprawach, 
które można załatwić w inny sposób lub 
o innego godzinie, blokują linie chorym, 
którzy chcą dostać się na wizytę do le-
karza. A wystarczyłoby zadzwonić po 
receptę później, np. ok. 12.00 – 13.00, 
by odciążyć linie. Dziennie rejestruje się 
107 pacjentów – łącznie osobiście i za 
pośrednictwem telefonu. Jej zdaniem 
poranne kolejki, związane z rejestracją 
do lekarza, występują i w innych przy-
chodniach.

Menedżerka zwróciła uwagę na to, że 
ośrodek jest firmą, funkcjonuje w określo-
nych ramach prawnych i realiach finan-
sowych. Nie może do interesu dokładać, 
bo przestanie istnieć. Powiedziała, że 
liczba deklaracji złożonych przez pacjen-
tów w Ośrodku Zdrowia w Dopiewie w 
stosunku do liczby udzielających porad 
lekarzy odpowiada normom NFZ. Ośro-
dek zamierza zatrudnić wkrótce kolejnego 
lekarza. Stwarza również warunki, by 
niektóre badania można było wykonać 
na miejscu.Menedżerka zapewniła, że 
ośrodek rozważy wprowadzenie propo-
zycji, mających na celu poprawę dostęp-
ności usług medycznych, zgłoszonych 
podczas Komisji. 

AM, fot. Adam Mendrala

Przedstawicielki Ośrodka Zdrowia w Dopiewie Komisja w trakcie obrad
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Rada Gminy / WOŚP

Jedną z atrakcji podczas licy-
tacji na rzecz tegorocznej WOŚP 
był „Jednodniowy Wójt Gminy 
Dopiewo”. Licytację wygrał… 
radny Gminy Dopiewo Krzysztof 
Kołodziejczyk. 54-letni ekonomista 
i wykładowca akademicki przelicy-
tował konkurentów kwotą 980 zł 
i 3 marca o godzinie 9.00 pojawił 
się w sekretariacie Urzędu Gminy. 

Po krótkiej rozmowie z wójtem 
Pawłem Przepiórą, radny Koło-
dziejczyk wziął udział w nardzie 
kierownictwa urzędu, a następnie 
zwizytował wybrane inwestycje na 
terenie Gminy. W dalszej części 
dowiedział się w Ośrodku Pomocy 
Społecznej o planach przekształce-
nia OPS w Centrum Usług Społecz-
nych, o czym opowiadała dyrektor 
Magdalena Popłońska-Kowalska. 

Dzień podsumowaliśmy krótką 
rozmową ze zwycięzcą licytacji.

Jakie powody czy pomysły skło-
niły Pana, radnego Gminy Dopiewo 
od czterech lat, żeby wziąć udział  
w tej szczególnej licytacji?

- Dorastałem wraz z tą Orkiestrą. 
I zawsze jakoś tę ideę wspierałem, 
może nie jako wolontariusz, ale ten 
kto wrzuca do puszki datek. Teraz już 
pracując w Radzie Gminy, biorąc udział 
w działalności społecznej ważne jest, 
abym wspierał również taką działalność 
charytatywną. Uznaliśmy z kolegami 
z rady – Przemysławem Milerem i Kle-
mensem Krzywosądzkim, że to dobry 
pomysł, żeby wziąć udział w licytacji, 
którą zaproponował urząd.

Biorąc pod uwagę motywację, 
chęć wspierania WOŚP można by 
zapytać dlaczego nie licytował Pan 
np. obrazu czy roweru, tylko wła-

Jak radny towarzystwo Wójta wylicytował

śnie jednodniowego wójta? Jako 
radny wie Pan o pracy urzędu spo-
ro, więc nic nowego Pan się raczej 
nie mógł dowiedzieć.

- Mimo, że bywam w urzędzie czę-
sto, szukam tu informacji, rozmawiam 
z urzędnikami, to zależało mi, żeby po-
znać metodykę pracy na co dzień czyli 
jak funkcjonuje urząd, jak wyglądają 
narady kierownictwa, jak się wytycza 
i podsumowuje pewne tematy. Chciałem 
też zobaczyć jak funkcjonują od środka 
gminne instytucje, takie jak Ośrodek 
Pomocy Społecznej czy jak powstają 
inwestycje w terenie. 

A myśli Pan, że gdyby nie 
zwycięstwo w tej licytacji, to nie 
miałbym Pan okazji przyjrzeć się 
funkcjonowaniu tych instytucji czy 
powstawaniu inwestycji?

- Okazje pewnie bym miał, 
bo mógłbym się umówić np. 
z szefem danej instytucji in-
dywidualnie i poznać ją w taki 
sposób, ale wartością dodaną 
w tej formule było to, że mo-
głem poznawać te instytucje 
i inwestycje w towarzystwie 
wójta, przeprowadzić z nim 
bezpośrednie, mniej formalne 
rozmowy. Przy okazji to też tro-
chę dobrej zabawy, bo taka jest 
natura Orkiestry. 

Czego nowego w takim 
razie dowiedział się Pan 
o pracy wójta, dzięki zwy-
cięstwu w tej licytacji?

- Dowiedziałem się, że zakres 
zadań, którymi wójt musi się 
zająć w danym dniu jest bardzo 
rozległy. Patrząc na tę funkcję 

z boku wydawałoby się, że wójt 
mógłby zająć się jeszcze większą 

ilością spraw. Będąc w środku, można 
natomiast spostrzec, że poszukiwanie 
rozwiązań, pomysłów na funkcjonowa-
nie różnych instytucji jest czasochłonne. 

Drzemie w Panu takie marze-
nie, żeby przenieść się do gabinetu 
Wójta nie na jeden dzień, tylko na 
pięć lat?

- Prowadząc od lat działania spo-
łeczne w Dąbrówce, pytany jestem 
czasem o to, czy coś takiego planuję. 
Odpowiadam, że czasami myślę o tym, 
ale jakbym powiedział, że planuję, to 
powiedziałbym za dużo.

Rozmawiał: Zbigniew Mamys
 

Jedniodniowy Wójt z Wójtem Gminy Dopiewo  
z wizytą w Oczyszczalni Ścieków w Dąbrówce

Z wizytą w OPS Radny Krzysztof Kołodziejczyk podczas 
Sesji Rady Gminy Dopiewo
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Powiat Poznański

Nie zabraknie miejsc  
dla uczniów

Mam dobre wiadomości dla tego-
rocznych absolwentów podstawówek. 
Dzięki wspólnemu działaniu samo-
rządów należących do Stowarzyszenia 
Metropolia Poznań udało się osiągnąć 
kompromis w sprawie finansowania te-
gorocznego naboru. Powstaną dodatkowe 
oddziały. W nadchodzącym roku szkol-
nym 2023/2024 w Poznaniu i Powiecie 
Poznańskim na uczniów czekać będzie 
ponad 14 tys. miejsc. Powiat przeznaczy 
na ten cel 5 mln zł, a drugie tyle solidarnie 
dołoży 17 gmin Powiatu Poznańskiego, 
w tym Dopiewo, a także Śrem, Szamotuły, 
Oborniki i Skoki. Zwracam uwagę, że 
w bieżącym roku mierzymy się z wy-
zwaniem blisko dwukrotnie zwiększonej 
liczby ósmoklasistów. Jest to efekt reform 
oświatowych ostatniej dekady. Bardzo 
mnie cieszy, że w tej niezwykle trudnej 
sytuacji osiągnęliśmy jednomyślność 
i znaleźliśmy rozwiązanie, które zapewni 
młodzieży konieczną edukację. Zarząd 
Metropolii zobowiązał się do końca 2023 
r. opracować koncepcję finansowania 
oświaty do 2030 r. 

Szacunek i ogromne 
zaufanie 

Wielką radość sprawiło mi corocz-
ne spotkanie z włodarzami naszych 
wsi z okazji Powiatowego Dnia Sołtysa. 
Jak zawsze zgromadziło ono licznych 
zaproszonych, którzy tym razem gościli 
w poznańskim Hotelu Mercure. Powiat 
Poznański świętował z sołtysami już po 
raz siódmy, chcąc podkreślić, jak waż-
ną funkcję pełnią. To oni są najbliżej 
mieszkańców, rozwiązują sprawy dla 
nich ważne, integrują lokalne środowisko 
i pośredniczą w kontaktach z przedsta-
wicielami wyższych szczebli samorządu. 
Ich otwartość, bezpośredniość, pomy-
słowość i entuzjazm są dla mnie bardzo 

Porozmawiajmy o Powiecie
inspirujące. W naszej gminie jest 11 so-
łectw, którym szefuje 5 pań i 6 panów. 
Rekordzistami w pełnieniu funkcji jest 
aż trzech z nich. Albin Marian Czekalski 
sołtysuje mieszkańcom Zakrzewa nie-
przerwanie od lutego 1980 r. Walenty 
Moskalik sołtysem Skórzewa był latach 
1981 do 1995. W 1999 r. został wybrany 
ponownie i piastuje swoje stanowisko 
do dziś. Natomiast Tadeusz Bartkowiak  
z sołectwa Dopiewo od drugiego półro-
cza 1995 r. Tak długie staże pokazują, 
że cieszą się oni zasłużonym zaufaniem 
oraz ogromnym szacunkiem.

W całym Powiecie Poznańskim są 
263 sołectwa (wśród nich 18 osiedli). 
Bardzo doceniam niełatwą pracę tych, 
którzy nie boją się brać odpowiedzial-
ności za innych. Wszystkim sołtysom 
jeszcze raz bardzo dziękuję. Niech praca 
daje Państwu radość, spełnienie oraz 
świadomość, że to, co robicie napraw-
dę zmienia wsie na lepsze, poprawiając 
komfort życia ich mieszkańców.

Doceniają nas  
na forum kraju

Zdrowie mieszkańców od lat jest 
priorytetem samorządu powiatowego. 
Jestem dumny, że nasze starania doce-
niono podczas VIII Kongresu Wyzwań 
Zdrowotnych w Katowicach. W szóstej 
edycji konkursu „Zdrowy Samorząd” 
otrzymaliśmy nagrodę za program pro-
filaktyki zakażeń wirusem brodawczaka 
ludzkiego. To już kolejne wyróżnienie za 
tę niezwykle ważną inicjatywę.

W ubiegłym roku zaszczepiliśmy 576 
osób z rocznika 2008, co daje prawie 
91 proc. przewidzianych do wykonania 
iniekcji. To pokazuje, że nasi mieszkańcy 
są bardzo świadomi zagrożeń związa-
nych z HPV. Od kilku lat szczepimy także 
chłopców. Dotychczas na realizację pro-
gramu przeznaczyliśmy 5,5 mln zł w ca-
łości pochodzących z naszego budżetu. 

Ukraińcy ponownie otrzy-
mali pomoc

Niedawno minął rok od rosyjskiej 
napaści na Ukrainę. Nie pozostawiamy 
naszych wschodnich sąsiadów samym 
sobie. Do partnerskiego rejonu obuchow-
skiego po raz kolejny pojechały dary: 29 
agregatów prądotwórczych z osprzętem, 
żywność długoterminowa, mąka, cukier, 
makaron, konserwy, a także kosmetyki, 
chemia gospodarcza, środki czystości 

i dezynfekcji. stroje sportowe oraz koce, 
kołdry i poduszki.

Sytuacja mieszkańców rejonu, 
z którym współpracujemy, jest trudna. 
Dodatkowo przesiedlane są tam osoby 
z innych części kraju. Powiat pomagał 
Ukraińcom już wcześniej. W 2022 r. wy-
słaliśmy 12 ton produktów spożywczych 
i chemii gospodarczej, przekazaliśmy 
wyremontowany wóz strażacki, dwa 
ambulanse z wyposażeniem medycz-
nym oraz samochód terenowy. Poma-
gamy także uchodźcom przebywającym 
w Powiecie Poznańskim. Staramy się 
też, by we wsparcie zaangażował się 
nasz niemiecki partner, region Hano-
wer. W zeszłym roku pośredniczyliśmy 
w przekazaniu 3-tonowego transportu 
z pomocą, a obecnie podejmujemy dzia-
łania w kierunku rozwoju współpracy 
trójstronnej.

Zapraszam wszystkich 
do… biblioteki zapachów

W Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wy-
chowawczym dla Dzieci Niewidomych 
w Owińskach zostało otwarte Aroma-
torium. Próbki przesyłali mieszkańcy 
naszego Powiatu, kraju, zagranicy, osoby 
prywatne, firmy czy instytucje. Ten prosty 
z pozoru gest pomoże w edukacji i aroma-
toterapii oraz zajęciach rewalidacyjnych. 
Planowane jest także stworzenie nowego 
zawodu – aromaterapeuty. W pomiesz-
czeniach stylizowanych na starą aptekę 
zgromadzono 6 tysięcy zapachów, w tym 
pyłu z bursztynu, lokomotywy czy kupy 
słonia z poznańskiego zoo. 

Nasz samorząd nie szczędzi pienię-
dzy, także z funduszy europejskich, aby 
SOSW mógł spełniać swoją funkcję, 
a jednocześnie zachował piękno i nie-
powtarzalną atmosferę. W pocyster-
skich wnętrzach przeszłość łączy się 
z nowoczesnością, a niepowtarzalność 
to znak rozpoznawczy Owińsk. Aroma-
torium to prawdopodobnie jedyne takie 
miejsce w Europie, podobnie jak Park 
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Powiat Poznański / inwestycje

Orientacji Przestrzennej czy Pracownia 
Tyfloakustyczna. Tu także znajduje się 
niespotykane nigdzie indziej w Polsce 
Muzeum Tyflologiczne. Serdecznie za-
praszam wszystkich do odwiedzania tego 
niezwykłego miejsca. Naprawdę warto!

***
Z okazji nadchodzących Świąt Wiel-

kanocnych życzę, aby upłynęły one w at-
mosferze radości i spokoju. Niech czas 
ten napełni Państwa serca życzliwością 
oraz miłością do drugiego człowieka, 
a zdrowie i optymizm pomogą spełniać 
wszystkie plany.

Tomasz Łubiński,  
Wicestarosta Poznański  

Fot. Arch. T. Łubińskiego  
Zapraszamy do odwiedzania 

strony: powiat.poznan.pl

Do zakończenia kadencji samorządo-
wej jeszcze ponad rok. Kolejne wybory 
samorządowe zostały przesunięte o kilka 
miesięcy, a obecna kadencja została wy-
dłużona do 30 kwietnia 2024 r. W pol-
skiej przestrzeni publicznej, co jakiś czas 
pojawiają się pytania, czy powiaty są 
potrzebne? Te ponad 4 lata bycia w sa-
morządzie powiatowym, w tej bądź co 
bądź nietypowej kadencji, nasunęło mi 
kilka spostrzeżeń „od wewnątrz”, którymi 
chciałbym się z Państwem podzielić.

Czemu służą powiaty? Pierwsza myśl, 
to temu, abyśmy mogli zarejestrować 
/ wyrejestrować samochód w wydziale 

Po co powiaty?
komunikacji. Przed zmianą przepisów to 
gdzie mieszkaliśmy, było widać na tablicy 
rejestracyjnej – od 31 stycznia 2023 r. 
możemy zachować numer rejestracyjny 
zakupionego auta i tym samym uniknąć 
dodatkowych opłat. Druga myśl, to taka, 
że gdy chcemy rozpocząć budowę, to do 
starostwa, do wydziału architektury, 
składamy stosowny wniosek. Kolejna to 
szkoły, które powiaty prowadzą i szpitale, 
które są w coraz trudniejszej sytuacji 
finansowej, a mimo to każdy powiat 
chce je mieć. Powiaty także większości 
z nas kojarzą się z drogami powiatowymi 
i pytaniami, czyja droga jest kogo – czy 
gminy czy powiatu? Wojewódzkie i kra-
jowe łatwiej odróżnić. Osobną kwestią 
są remonty dróg powiatowych, które, jak 
brzmi ich nazwa są powiatowe, ale gdy 
dochodzi do remontu drogi, to koszty są 
rozdzielane pomiędzy powiat a gminę, 
przez którą droga przebiega. Kolejnym 
polem, którym zajmują się powiaty, z któ-
rego mogą skorzystać zainteresowani, 
są dotacje na renowację zabytków czy 
na organizację imprez związanych ze 
sportem lub kulturą oraz na wymianę 
źródła ciepła, choć te wszystkie obszary 
także dofinansowują gminy. Czy całości 

tych zadań nie można by rozdzielić po-
między gminy i urzędy innych szczebli? 
W kilku gminach naszego powiatu na 
przykład z sukcesem funkcjonują już 
filie wydziału komunikacji. Czy gminy 
z powiększonym budżetem nie mogłyby 
zajmować się także innymi zadaniami, 
które wykonuje powiat?

Powiaty to także oczywiście polityka. 
Generalnie działalność samorządowa to 
polityka, choć wielu zdaje się twierdzić 
inaczej. Ostatnie lata w Polsce pokazują 
wyraźnie, że wielu samorządowców to 
politycy nieschodzący z pierwszych stron 
gazet. Także samorządowcy z powiatów 
realizują politykę. Może gdyby struktu-
ra samorządu terytorialnego w Polsce 
była dwustopniowa, to byłoby w naszym 
życiu mniej polityki? Z tym pytaniem 
Państwa zostawiam.

***

Z okazji nadchodzących Świąt Wiel-
kiej Nocy, życzę Państwu radości z faktu 
Zmartwychwstania Pańskiego.

Paweł Ratajczak 
Radny Powiatu Poznańskiego

Rozpoczęły się prace związane z zago-
spodarowaniem terenu przy ul. Figowej 
w Skórzewie.

Wartość inwestycji 
3 866 069 zł. Umowę 
z wykonawcą, którym jest 
firma Progres z Leszna, 
podpisano 6.03.2023 r. 
Termin realizacji: listo-
pad 2023 r.

Inwestycja obej-
muje:

• scenę zewnętrzną, 
wiatę, pergolę, fon-
tannę,

Figowy zakątek 
• oświetlenie i monitoring, wraz 

niezbędnymi instalacjami i urzą-
dzeniami technicznymi,

• ścieżki parkowe, utwardzenia,
• ścieżkę sensoryczną, 
• nasadzenia, wraz z systemem na-

wadniania,
• stację food truck, 
• małą architekturę - ławki, leżaki, 

stojaki na rowery, kosze na 
śmieci (w tym recyklingowe), 
przyrządy do zabaw i regula-
miny - do salonu edukacyj-
nego, parkour i muzycznego.

Tekst i fot.  
Justyna Bartkowiak,  

Referat Inwestycji
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Kolej na kolej
Pierwsze spotkanie robocze w spra-

wie rozbudowy linii kolejowej na odcinku 
Poznań – Kunowice odbyło się 20 marca 
w sali konferencyjnej GOSiR. Podczas 
spotkania, w którym uczestniczyli Wójt 
Paweł Przepióra, jego zastępca Paweł 
Jazy, kierownicy referatów inwestycji 
oraz zagospodarowania przestrzennego 
Aleksandra Rutyna i Remigiusz Ham-
merling, członkowie prezydium Rady 
Gminy Dopiewo, radni Anna Kwaśnik, 
Jan Bąk, Wojciech Dorna, Jakub Kortus 
oraz Justin Nnorom, a także projektanci 
oraz dyrektor projektu Krzysztof Wasiak 
i dyrektor Rafał Banaszkiewicz – obaj 
z PKP PLK S.A. omówiono wstępną 
koncepcję przebudowy linii, do której 
Koleje przystąpią w 2030 r. 

Odpowiadający za projekt wysłuchali 
pierwszych opinii przedstawicieli samo-
rządu na temat preprojektu. Spotkania 

są początkiem trybu ustaleń, który ma 
doprowadzić do akceptowalnych roz-
wiązań komunikacyjnych w obszarze 
przeznaczonym do rozbudowy trakcji 
to znaczy poszerzania jej o kolejne tory. 
Jednym z najistotniejszych warunków 
dla Gminy  było i jest utrzymanie pasa 
koniecznego do budowy drogi wzdłuż 

torów na odcinku od Dopiewa przez Dą-
brówkę w stronę Poznania oraz przede 
wszystkim zapewnienie takiego prze-
biegu prac, który będzie jak najmniej 
uciążliwy dla mieszkańców.

ZM 

Po ponad 6 miesięcznej przerwie, 
związanej z budową ronda, krzyż wró-
cił 13.03.2023 r. na swoje miejsce – na 
skrzyżowanie dróg wiodących do Dą-
brówki, Skórzewa, Dąbrowy i Zakrzewa, 
gdzie znajdował się od lat. Został nieco 
przesunięty, bo rondo potrzebowało wię-
cej miejsca. Odnowiony dzięki wsparciu 

Krzyż wrócił Rolniczej Spółdzielni Produkcyjnej Dą-
brówka, krzyż poświęcił ks. bp. Zdzisław 
Fortuniak podczas wizyty kanonicznej.

W uroczystości udział wzięli również 
proboszcz Parafii św. Urszuli Ledóchow-
skiej - ks. dziekan Karol Górawski, Le-
szek Nowaczyk - Przewodniczący Rady 
Gminy Dopiewo, Barbara Plewińska - 
sołtyska Dąbrówki, Marian Albin Cze-
kalski - sołtys Zakrzewa, Marek Palacz 
- prezes RSP Dąbrów-

ka oraz przedstawiciele mieszkańców 
ze wszystkich osiedli Dąbrówki.

Pierwowzór obecnego metalowego 
krzyża - krzyż drewniany został w tym 
miejscu posadowiony po II wojnie świa-
towej. 

Teks i fot. Michał Juskowiak

Publikacja nekrologów
Redakcja „Czasu Dopiewa” publikuje treści pożegnalnych 

nekrologów informujących o odejściu najbliższych, znanych 
czy ważnych w Państwa życiu osób i wyrażających Państwa 
żałobę, bądź podziękowania. Nekrologi publikujemy w stałym 
wymiarze 8 cm x 6 cm, zawierając na tej powierzchni zapropo-
nowaną przez Państwa treść, której objętość to maksymalnie 
225 znaków. Aby pożegnalny nekrolog został opublikowany, 
należy treść przesłać do 10. dnia każdego miesiąca, na adres 
e-mail urząd_gminy@dopiewo.pl z tytułem „Nekrologi” lub 
listownie na adres: ul. Leśna 1c, 62-070 Dopiewo z dopiskiem 
na kopercie „Nekrologi”. Można zostawić kopertę w Biurze 
Podawczym Urzędu Gminy, również z dopiskiem „Nekrologi”. 
W każdym przypadku prosimy załączyć dane kontaktowe. 

ZM

Z głębokim żalem przyjęliśmy informację 

o śmierci Anny Marii Jęchorek, 
córki naszego kolegi Mirosława Stempniaka,  
byłego pracownika Urzędu Gminy Dopiewo

Z wyrazami współczucia 
Pracownicy Urzędu Gminy Dopiewo
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bezpieczeństwo

420 interwencji i kontroli odnotowali 
w „Dzienniku Służby” strażnicy gminni 
z Dopiewa w lutym 2023 r. 

Ponad połowę, bo 236 z nich sta-
nowiły kontrole porządkowe (porządku 
wokół terenów budowlanych i czystości 
dróg w okolicach inwestycji budowla-
nych, miejsc handlowych i nieruchomości 
prywatnych, jakości opału pod kątem 
spalania odpadów, miejsc o małym na-
tężeniu ruchu pod kątem nielegalnego 
składowania i podrzucania śmieci, 
obowiązku przyłączenia do kanalizacji 
i złożenia deklaracji „śmieciowowych”).

Trzy razy mniej  było kontroli ruchu 
drogowego, bo 78 (prawidłowości parko-
wania, legalności zajęcia pasa drogowego, 

Kronika Straży Gminnej w Dopiewie
ruchu pojazdów ciężarowych, natężenia 
i prędkości pojazdów).

Co siódma kontrola dotyczyła bez-
pieczeństwa - 60 (obiektów komunal-
nych, miejsc spożywania alkoholu, 
miejsc publicznych pod kątem aktów 
wandalizmu,  miejsc zamieszkania pod 
kątem zabezpieczenia mienia prywat-
nego nieruchomego i ruchomego przed 
kradzieżą). Najmniej  było interwencji 
związanych ze zwierzętami – 46 (odłów 
bezpańskich psów,  kontrola obowiązku 
nadzoru nad zwierzętami, zgłoszenia 
dotyczące wypadków z udziałem zwierząt 
i padłych osobników).                                                                                                           

W lutym pouczono – 17 osób,  wy-
legitymowano  - 176, ukarano manda-
tem– 4 osoby.

Wybrane interwencje 
• 15.02.2023 r. – Dopiewo: spalanie 

materiałów toksycznych. Sprawca 
wykroczenia ukarany mandatem.  

• 21.02.2023 r. – Dąbrówka: parkowa-
nie pojazdy w miejscu niedozwolo-
nym.  Sprawcę ukarano mandatem. 

• 23.02.2023 r. – Dąbrówka: za-
nieczyszczenie drogi publicznej. 
Sprawcę ukarano mandatem. 

Adam Półtoraczyk,  
Komendant Straży  

Gminnej w Dopiewie

O czym powinniśmy pa-
miętać?

O początku i końcu strefy zamiesz-
kania informują nas odpowiednio znaki:

Obowiązujące zasady :

RUCH PIESZYCH
• zawsze bezwzględne pierwszeństwo 

przed pojazdami
• mogą poruszać się po całej szeroko-

ści drogi a nie tylko wyznaczonych 
chodnikach

• tylko w tej strefie dziecko powyżej 
7 roku życia może poruszać się po 
drodze samodzielnie bez opieki 
osoby dorosłej

RUCH POJAZDÓW
• mogą poruszać się z maksymalną 

prędkością 20 km/h

Strefa zamieszkania czyli bezpieczna strefa dla pieszych

• wszystkie skrzyżowania mają sta-
tus równorzędnych, gdzie należy 
ustąpić pierwszeństwa pojazdowi 
nadjeżdżającemu z prawej strony 
– „zasada prawej ręki”

• obowiązuje parkowanie tylko na 
wyznaczonych miejscach parkin-
gowych. Zakaz postoju na miejscach 
do tego nie przeznaczonych ( np. 
pobocze drogi )

• progi zwalniające nie muszą być 
oznaczone znakami pionowymi

Strefy takie w Gminie Dopiewo wy-
znaczone zostały m.in. w następujących 
lokalizacjach:
• Dąbrówka, Os. Linea
• Dąbrówka, rejon ul. Azaliowej
• Dąbrówka, Os. Księżnej Dąbrówki
• Dopiewiec, rejon ul. Jaśminowej 

Opr. Adam Półtoraczyk
 

 
OSP Dopiewo

1.02.2023 - Trzcielin, ul. A. Kopy - pożar 
budynku mieszkalnego, brak osób 
poszkodowanych. 

3.02.2023 - Węzeł Poznań Zachód, zjazd 
S5 na A2 - plama oleju.

3.02.2023 - Dopiewiec, ul. Słoneczni-
kowa - zalana ulica. 

4.02.2023 - Trzcielin, ul. A. Kopy - po-
walone drzewo.

7.02.2023 - Konarzewo, ul. Szafirowa - 
zabezpieczenie lądowiska Lotniczego 
Pogotowia Ratunkowego (dalej: LPR).

Kronika Ochotniczej Straży Pożarnej

12.02.2023 - Sierosław - Zakrzewo, 
DW 307 - plama substancji ropo-
pochodnej.

19.02.2023 - Pokrzywnica - wypadek 
samochodu osobowego, zgłoszenie 
z E-call, fałszywy alarm. 

25.02.2023 – Dąbrowa, ul. Poprzeczna - 
zadymienie w budynku mieszkalnym.

26.02.2023 - Autostrada A2, 151km 
w kierunku Warszawy - wypadek 
samochodu osobowego, zgłoszenie 
z E-call, fałszywy alarm.
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bezpieczeństwo

Walne Zebranie  
OSP Palędzie

25.02.2023 r. odbyło się Walne 
Zebranie Sprawozdawcze członków 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Palędziu. 
Strażacy podsumowali 2022 r. Zosta-
ły przedstawione plany na bieżący rok. 
Wręczone zostały medale za wysługę lat 
dla druhów. Zarząd jednogłośnie uzyskał 
absolutorium za ubiegły rok. Odbyło się 
też oficjalne przekazanie lekkiego samo-
chodu ratowniczo gaśniczego dla naszej 
jednostki. Kluczyki na ręce prezesa oraz 
naczelnika przekazali Wójt Gminy Do-
piewo - Paweł Przepióra i poseł na sejm 
RP - Bartłomiej Wróblewski. Dziękuje-
my wszystkim osobom zaangażowanym 
w rozwój jednostki. 

- OSP Palędzie

4.03.2023 - Gołuski, ul. Osiedle Leśne 
- powalone drzewa. 

7.02.2023 - Konarzewo, ul. Szafirowa 
- zabezpieczenie lądowania LPR.

15.02.2023 - Dąbrówka, ul. Poznańska 
- pożar samochodu osobowego. 

Dnia 3.02.2023 trzynaścioro druhów 
z jednostki OSP Palędzie, odbyło 
szkolenie ze współdziałania z LPR, 
które odbyło się w Komendzie Miej-
skiej Państwowej Straży Pożarnej 
w Poznaniu. 

OSP Zakrzewo 

2.02.2023 – Dąbrówka, ul. Polna - po-
walone drzewo. 

5.02.2023 – Sierosław, sektor IV - pożar 
domu jednorodzinnego. 

5.02.2023 – Skórzewo, ul. Poznańska 
- pożar- Alarm Fałszywy. 

6.02.2023 - Dąbrowa, ul. Bukowska - 
przymarzniętych łabędź na jeziorze. 

9.02.2023 - Dąbrowa, ul. Bukowska - 
pożar pojazdu wolnobieżnego typu 
koparko- ładowarka. 

9.02.2023 – Wysogotowo, ul. Skośna - 
Monitoring przeciwpożarowy. 

12.02.2023 - DW 307 - plama oleju. 
15.02.2023 – Dąbrówka, ul. Poznańska 

- pożar samochodu osobowego. 
17.02.2023 – Dąbrowa, ul. Wiejska - 

powalone drzewo. 
17.02.2023 – Sierosław, ul. Bukowska 

- powalone drzewa.
17.02.2023 – Dąbrowa, ul. Bukowska - 

zabezpieczenie urwanej sygnalizacji 
świetlnej. 

19.02.2023 – Skórzewo, ul. Poznańska 
- zalana piwnica. 

19.02.2023 – Skórzewo, oś. Grafitowe 
- pożar dwóch samochodów osobo-
wych. 

20.02.2023 – Sierosław, ul. Leśna - po-
moc Zespołowi Ratownictwa Medycz-
nego - osoba nieprzytomna w aucie, 
zabrana do szpitala. 

25.02.2023 – Wysogotowo, ul. Skośna - 
monitoring przeciwpożarowy - alarm 
fałszywy. 

25.02.2023 – Dąbrowa, ul. Poprzeczna 
- zadymienie w budynku jednoro-
dzinnym. 

Pięciu druhów OSP Zakrzewo uczestni-
czyło 3.02.2023 r. w „Szkoleniu ze 
współdziałania z LPR”, które odbyło 
się w Komendzie Miejskiej Państwo-
wej Straży Pożarnej w Poznaniu. 

Opracowała: Beata Spychała  
na podstawie informacji z OSP  

Dopiewo, OSP Palędzie  
i OSP Zakrzewo 

Fot. Arch. OSP

Młodzież Zapobiega 
Pożarom 

W jednostce OSP Zakrzewo odbył 
się 25.02.2023 r. Ogólnopolski Turniej 
Wiedzy Przeciwpożarowej „Młodzież Za-
pobiega Pożarom”. Był to pierwszy taki 
turniej zorganizowany w naszej Gminie. 
Spośród uczestników wyłoniono zwycięz-
ców w kategoriach wiekowych, którzy 
będą reprezentować Gminę Dopiewo na 
szczeblu powiatowym – są to: Aleksandra 
Zwierzyńska i Matylda Hajduk, którym 
życzymy jak najlepszego wyniku w tych 
zawodach. 

- OSP Zakrzewo

OSP Palędzie
1.02.2023 - Trzcielin, ul. A. Kopy - pożar 

budynku mieszkalnego. 
3.02.2023 - S11, Gołuski - wypadek sa-

mochodu ciężarowego z autokarem. 
Jedna osoba poszkodowana. 

3.02.2023 – Dopiewiec, ul. Polarna - 
pompowanie wody z zalanej drogi. 
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Komisariat Policji w Dopiewie od-
notował w lutym 2023 r. 11 zdarzeń 
drogowych – kolizji i wypadków.

Włamania, kradzieże i uszkodzenia
• 2/3.02.2023r – Skórzewo: włamanie 
• 4/6.02.2023r – Skórzewo: kradzież

Kronika Policyjna
• 7/8.02.2023r – Skórzewo: włamanie 
• 8.02.2023r – Zakrzewo: włamanie 
• 11.02.2023r – Skórzewo: kradzież 
• 16.02.2023r – Palędzie: kradzież  
• 18.02.2023r – Skórzewo: uszko-

dzenie mienia 

• 15.02.2023r – Dąbrówka: kradzież  
• 24.02.2023r – Dąbrowa: uszko-

dzenie mienia 
• 24.02.2023r – Dąbrowa: kradzież 

mł. asp. Daniel Rychlewicz  
Komisariat Policji w Dopiewie

Jednostka Ochotniczej Straży Pożar-
nej w Palędziu jest bogatsza o nowy lekki 
wóz pożarniczo-ratowniczy. To renault 
o wartości prawie 300 tys. zł, na który 
gmina Dopiewo pozyskała dofinanso-
wanie z Ministerstwa Sprawiedliwości 
w ramach Funduszu Pomocy Pokrzyw-
dzonym oraz Pomocy Postpenitencjarnej 
– Funduszu Sprawiedliwości. Samochód 
znajdzie zastosowanie podczas  akcji ra-
tunkowych na terenie gminy Dopiewo 
i w okolicy, przyczyniając się do zwięk-
szenia poziomu bezpieczeństwa.

Prezentacja wozu, wraz ze sprzętem, 
odbyła się 25 lutego podczas zebrania 
sprawozdawczego jednostki, podczas 

Nowy wóz dla strażaków

którego tradycyjnie wręczono wielolet-
nim strażakom odznaczenia za wysługę 
lat służby. W spotkaniu uczestniczyli 
druhny i druhowie OSP Palędzie i za-
rządu gminnego OSP, ale również sołtys 
Palędzia – Agnieszka Grześkowiak, wójt 
gminy Dopiewo - Paweł Przepióra i poseł 

Bartłomiej Wróblewski. 
Na terenie gminy Dopiewo działają 

trzy jednostki OSP – oprócz palędzkiej, 
także w Dopiewie i Zakrzewie.

MB 
Fot. Maria Bąk

Uwaga! Wkrótce rozpoczną się kon-
trole szamb (zbiorników bezodpływo-
wych) i przydomowych oczyszczalni na 
terenie Gminy Dopiewo.

Rozpoczęcie kontroli: marzec 
/ kwiecień 2023 r.

Kontrola szamb i przydomowych oczyszczalni 
Jakie dokumenty trzeba 
okazać podczas kontroli?

• w przypadku szamb – umowę i ra-
chunki potwierdzające regularne 
wywożenie ścieków przez uprawnio-

ne firmy tzn. posiadające zezwolenia 
na prowadzenie takiej działalności 

• w przypadku oczyszczalni przy-
domowych - dokumenty (umowa, 
rachunki) potwierdzające regularne 
wywożenie osadów ściekowych przez 
uprawnione firmy 
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Jakie firmy są uprawnione 
do wywozów ścieków lub 
osadów?

Firmy, które posiadają zezwolenia na 
prowadzenie takiej działalności, wydane 
przez Wójta Gminy Dopiewo.

Na czym polega kontrola?
• na wezwaniu właściciela nierucho-

mości do Urzędu Gminy Dopiewo 
celem przedłożenia zawartej umowy 
z przedsiębiorcą i okazaniu dowo-
dów potwierdzających uiszczanie 
opłat za tę usługę

• na wizji lokalnej na terenie nie-
ruchomości - wizycie strażników 
Straży Gminnej / pracowników 
Urzędu Gminy Dopiewo (Refera-
tu Ochrony Środowiska i Mienia 
Komunalnego) 

Jak uniknąć mandatu?
Kto nie wykonuje obowiązków 

związanych z opróżnianiem szamb 
i oczyszczalni przydomowych lub utrud-

nia przeprowadzenie kontroli, podlega 
karze grzywny. 

Właściciele nieruchomości, którzy nie 
mają podpisanych umów na opróżnianie 
szamb lub przydomowych oczyszczalni 
ścieków powinni to uczynić niezwłocznie.

Właściciel przydomowej oczysz-
czalni ścieków jest zobowiązany do jej 
zgłoszenia – formularz dostępny jest na 
stronie dopiewo.pl. 

Podpisane zgłoszenie można złożyć:
• w Biurze Obsługi Klienta Urzędu 

Gminy, ul. Leśna 1c w Dopiewie, 
w godzinach pracy (wtorek – pią-
tek 7:30-15:30, poniedziałek 9:00 
– 17:00)

• za pośrednictwem platformy ePUAP 
(pismo ogólne do podmiotu publicz-
nego), musi być podpisane profilem 
zaufanym lub certyfikatem

• na adres mailowy urzad_gminy@
dopiewo.pl, musi być podpisane pro-
filem zaufanym lub certyfikatem

Informacje w sprawie  
kontroli

• tel. 61 89 06 395.

Obowiązek Gmin
Gminy mają obowiązek prowadzenia 

ewidencji zbiorników bezodpływowych 
(szamb) oraz przydomowych oczyszczalni 
ścieków

Podstawa prawna
Ustawa z 13 września 1996 r. o utrzy-

maniu czystości i porządku w gminach 
(tekst jednolity Dz. U. z 2022 r. poz. 2519, 
ze zmianami). 

Opr. AM

Poprzedni rok, ze względu na nie-
zależną od Nas wszystkich sytuację 
geopolityczną, przyniósł szereg nega-
tywnych skutków, również w zakresie 
dostępności i kosztów energii. Wielu 
właścicieli domów jednorodzinnych, 
po doświadczeniach obecnego roku, już 
teraz zastanawia się co zrobić, aby kolej-
ny okres grzewczy przejść bezpiecznie, 
w komforcie cieplnym i bez przepłacania. 
Jest na to sposób. 

Warto zapoznać się z programem 
„Czyste Powietrze”, który oferuje nie 
tylko bezzwrotne wsparcie finansowe 
przyznawane przez Wojewódzki Fun-
dusz Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. Inwestycja, którą możesz sfi-
nansować z tego programu, pozwala na 
znaczne zmniejszenie zużycia energii przy 
utrzymaniu bezpieczeństwa i komfortu 
cieplnego w domu, a przy tym przyniesie 
niższe rachunki za ogrzewanie.

Z programu „Czyste Powietrze” 
można otrzymać wsparcie na:
• docieplenie ścian i dachu, 
• wymianę okien i drzwi, 
• zainstalowanie wentylacji z odzy-

skiem ciepła,
• wymianę starego pieca na paliwo 

stałe na nowe, efektywne źródło 
ciepła, które zużywa mniej energii 
z pożytkiem dla rodzinnego portfela, 
a przy tym emituje mniej zanie-
czyszczeń do powietrza.

Co zrobić aby płacić mniej za ogrzewanie domu?

Ciepły, bezpieczny dom to podstawa 
dobrostanu rodziny, dlatego Narodowy 
Fundusz Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej wraz z WFOŚIGW przy-
gotował na 2023 r. ważne zmiany w pro-
gramie, dzięki którym można otrzymać 
nawet do 136 tys. zł dofinansowania. Tak 
wysokie bezzwrotne wsparcie możliwe 
jest obecnie z uwagi na  podniesienie 
poziomów dotacji na poszczególne ele-
menty termomodernizacji.

Zanim przystąpisz do programu, 
warto jest wykonać audyt energetyczny. 
To dokument opracowany przez specja-

listę, który pokazuje, co w domu nale-
ży docieplić,  zainstalować i wymienić 
w ramach termomodernizacji, aby była 
ona kompleksowa. Taka kompleksowa 
termomodernizacja umożliwia otrzyma-
nie najwyższej dotacji, a później płacenie 
niższych rachunków.

Do programu może przystąpić każ-
dy, kogo roczny dochód  nie przekracza 
135 tys. zł.

Już dziś zainteresuj się programem 
„Czyste Powietrze”. Teraz jest najlepszy 
czas na złożenie wniosku, znalezienie 
wykonawcy i przeprowadzenie inwestycji, 
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aby spokojnie zdążyć przed kolejnym 
sezonem grzewczym

Na swoje pytania znajdziecie Państwo 
odpowiedź na stronie czystepowietrze.
gov.pl, np.  w  nagraniach i prezentacjach 
Akademii Czystego Powietrza. 

O Program możesz dopytać w naszym 
Urzędzie Gminy, w punkcie konsultacyj-
no – informacyjnym. Tutaj otrzymasz 
wsparcie w przygotowaniu i złożeniu 
wniosku do programu „Czyste Powietrze”. 

Co zrobić aby rachunki za ogrze-
wanie zamiast rosnąć – malały?

Nie zwlekaj, zapoznaj się już dziś 
z programem „Czyste Powietrze”, który 
znacznie poprawi warunki życia i zdrowia 
Twojej rodziny! 

Gminny punkt konsultacyjno – in-
formacyjny  programu „Czyste Powie-
trze” zlokalizowany w Urzędzie Gminy 
Dopiewo, ul. Leśna 1 c, 62-070 Dopiewo. 
Zapraszamy! 

Podziel się tą  informacją z Sąsia-
dem!     
Gminny Punkt Konsultacyjno  
– Informacyjny programu  
"Czyste Powietrze":
Urząd Gminy Dopiewo, ul. Le-
śna 1 c, 62-070 Dopiewo
tel. 61 8 906 403

Patrycja Nadstoga

Rozkwitająca wiosna może być wy-
jątkowa, nie tylko z uwagi na słoneczną 
pogodę. Dłuższe i cieplejsze dni sprzyjają 
aktywności. Spotkania sąsiedzkie, wspól-
ne działania i przedsięwzięcia czekają 
na realizację.

8000 zł dla każdego  
sołectwa

Ośrodek Pomocy Społecznej w Do-
piewie rozpoczyna realizację Programu 
Inicjatyw Oddolnych – Zaangażowane 
Sołectwo. Jest to inicjatywa, w której 
gminna instytucja łączy siły z mieszkań-
cami, aby efektywnie działać na rzecz 
dobra wspólnego. Jako mieszkańcy 
posiadacie najlepszą wiedzę na temat 
swojej okolicy, na temat jej potrzeb, 
problemów, ale także zasobów i poten-
cjałów. Żyjąc na co dzień w swojej wsi 
posiadacie liczną sieć kontaktów oraz 
znajomości. Wykorzystując ten poten-
cjał, razem z naszymi zasobami możecie 
podejmować działania na rzecz swojego 
otoczenia i urzeczywistniać różne po-
mysły, integrować się . Katalog realizo-
wanych działań jest otwarty i zależy od 
samych mieszkańców. Inicjatywy oddol-
ne to Wasze działania i Wasza energia. 
W ramach Programu Ośrodek Pomocy 
Społecznej zabezpieczył równe środki 
finansowe dla każdego sołectwa. Jest to 
kwota ok. 8 000 zł. O tym w jaki sposób 
pozyskać środki finansowe, na co mogą 

Gmina Dopiewo rusza do działania

być wydatkowane, jakie działania mogą 
być realizowane i kto wchodzi w skład 
grupy inicjatywnej, chętnie opowiemy 
w trakcie spotkania. Przyjedziemy do 
każdego sołectwa.

Zbierzcie grupę i zaproście 
Organizatora Społeczności 
Lokalnej

Dopasowanie działań wymaga po-
znania społeczności zamieszkującej 
każde sołectwo. Wzajemnej współpracy 
sprzyjają bezpośrednie spotkania, dla-
tego proponujemy zaproszenie Organi-
zatorów Społeczności Lokalnej – Anny 
Żygulskiej i Jakub Grypczyńskiego – do 
swojej miejscowości. Warsztatowe spo-
tkanie pozwoli ustalić ramy współpracy 
i wspólnie wypracować inicjatywy do 
realizacji. Będzie to doskonała okazja 
do lepszego poznania się i poznania po-
tencjału tkwiącego w najbliżej okolicy 
i jej mieszkańcach. Potrzebę konsultacji 
można zgłaszać w trybie ciągłym.  Za-
interesowani? Zbierzcie grupę miesz-
kańców na większe spotkanie, z chęcią 
opowiemy Wam o tym, co możemy Wam 

zaoferować.

To nie wszystko
Poza Programem Inicjatyw Oddol-

nych – Zaangażowane Sołectwo, Ośrodek 
Pomocy Społecznej planuje inne działania 
realizowane w ramach Organizowania 
Społeczności Lokalnej. Pozostałymi ob-
szarami, w których realizowane będą 
działania to: edukacja, partnerstwo, 
aktywizacja i integracja. 

Wszystkie aktualne informacje i dane 
kontaktowe do pracowników Ośrodka 
można znaleźć na stronie internetowej 
www.opsdopiewo.pl. 

Dane kontaktowe do Organi-
zatorów Społeczności Lokalnej:
Anna Żygulska 
e-mail: anna.zygulska@opsdopiewo.
pl 
tel. 609-002-538
Jakub Grypczyński 
e-mail: jakiub.grypczynski@opsdo-
piewo.pl 
tel. 693-290-030

OPS Dopiewo
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Nauka pływania  
w Gminie Dopiewo

Dla samorządu Gminy Dopiewo 
ważne miejsce zajmuje  sport i rekre-
acja. Od lat stara się zaspokoić potrzeby 
mieszkańców, a w szczególności dzieci 
i młodzieży w zakresie upowszechnienia 
sportu. Urząd Gminy Dopiewo pozyskał 
niedawno dotację w kwocie 30 tys. zł 
z Programu Powszechnej Nauki Pływania 
UMIEM PŁYWAC z Ministerstwa Sportu 
i Turystyki. Koszt całego przedsięwzięcia 
to 66 tys. zł

Sto trzydzieści dwoje dzieci będzie 
mogło wziąć udział w projekcie i sko-
rzystać z darmowej nauki pływania. 
Kurs pływania będzie trwał 20 godzin 
dla każdego dziecka.  Cały kurs nauki 
pływania będzie podzielony na dwie  tury 

Pływać każdy umie
i będzie trwał od kwietnia do czerwca 
2023 r. oraz od października do grudnia 
2023 r. z częstotliwością zajęć 2 razy 
w tygodniu. 

Projekt nauki pływania adresowany 
jest do dzieci uczęszczających do klas 2 
szkół podstawowych z Gminy Dopiewo. 
Jego celem jest upowszechnianie aktyw-
ności fizycznej dzieci, urozmaicenie czasu 
wolnego od nauki, nabycie przez dzieci 
podstawowych umiejętności pływania, 
a także doskonalenie technik pływania. 

Zajęcia odbywać się będą na Pływalni 
TARNOWSKIE  TERMY w godzinach 
popołudniowych i  będą prowadzone 
przez doświadczonych instruktorów 
nauki pływania. 

Rodzice uczniów klas II zostaną po-
wiadomieni bezpośrednio o zasadach 

rekrutacji za pośrednictwem szkolnych 
dzienników elektronicznych. 

Aneta Sobczak

Po raz kolejny Urząd Gminy Dopie-
wo pozyskał dotację i podpisał umowę 
z Wojewódzkim Funduszem Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Po-
znaniu na realizację przedsięwzięć z za-
kresu edukacji ekologicznej pod nazwą 
„Zakup pomocy dydaktycznych służących 
edukacji ekologicznej dla szkół podsta-
wowych w Dopiewcu i Dąbrówce w gmi-
nie Dopiewo”.

Dofinansowany projekt obejmuje za-
kup pomocy dydaktycznych do edukacji 
ekologiczno-przyrodniczej i sprzętu kom-
puterowego, niezbędnego do realizowania 
programów edukacyjnych. Wsparciem 
objęci są tym razem uczniowie Szkoły 

Dotacje na eko-edukację 
Podstawowej im. Marii Konopnickiej 
w Dopiewcu i Szkoły Podstawowej im. 
Kawalerów Orderu Uśmiechu w Dą-
brówce. Szkoły zostaną wyposażone w : 
mikroskopy, tablety Einsteina, laptopy 
multimedialne, monitory interaktywne 
i zestawy edukacyjne do przeprowadzenia 
doświadczeń i eksperymentów. Realizacja 
projektu pozwoli uczniom przekonać się, 
jak fascynująca jest otaczająca nas przy-
roda i jakie zagadki skrywa świat roślin 
i zwierząt. Doposażenie szkół w nowy 
sprzęt i pomoce dydaktyczne uatrakcyjni 
nauczanie, wpływając na wzrost świa-
domości ekologicznej uczniów. Pomoce 
mają trafić do szkół do końca sierpnia.

Przedsięwzięcie pn. „Zakup pomocy 
dydaktycznych służących edukacji 

ekologicznej dla szkół podstawowych 
w Dopiewcu i Dąbrówce w Gminie 

Dopiewo” dofinansowano ze 
środków Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Poznaniu.

Całkowity koszt realizacji przedsię-
wzięcia szacowany jest na około 130 tys. 
zł., a pozyskana dotacja stanowi prawie 
77% tej kwoty (100 tys. zł).

Aneta Sobczak

Samorządy stowarzyszone w Metro-
polii Poznań przegłosowały rozwiąza-
nie dla wyzwania zwiększonego nabo-
ru do szkół średnich w roku szkolnym 
2023/2024. W szkołach Poznania i po-
wiatu poznańskiego powstaną dodatkowe 
klasy, żeby zaspokoić zapotrzebowanie 
blisko dwukrotnie wyższej liczby uczniów 
kończących w tym roku naukę na pozio-
mie podstawowym. Będzie na nich czekać 
12 tys. miejsc w Poznaniu i 2 tys. - w Po-
wiecie Poznańskim. Dodatkowe koszty 
częściowo poniosą gminy Metropolii.

Siedemnaście gmin Powiatu Poznań-
skiego, a także Śrem, Szamotuły, Oborni-

Nabór do szkół średnich – będzie więcej miejsc
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ki i Skoki, pomogą Poznaniowi i powiato-
wi sfinansować naukę ponadmiarowego 
rocznika tegorocznych absolwentów szkół 
podstawowych. 21 gmin wyłoży łącznie 
5 mln zł, tyle samo dodatkowo wydatku-
je powiat poznański. Nadchodzący rok 
szkolny 2023/2024 będzie początkiem 
nauki w szkołach ponadpodstawowych 
dla półtora standardowego rocznika, co 
jest wynikiem kumulacji efektów reform 
edukacji z ostatnich 10 lat.

- Mieliśmy świadomość stojącego 
przed nami wyzwania, dlatego od ty-
godni rozmawialiśmy o tym w gronie 
samorządów Metropolii – powiedział 
Jacek Jaśkowiak, Prezydent Poznania, 
Prezes Metropolii Poznań – W tym ty-
godniu Rada Metropolii przegłosowała 
współfinansowanie zwiększonej liczby 
miejsc w szkołach. Uważam, że to gło-
sowanie było jednym z najważniejszych 
w historii naszego stowarzyszenia. 
Mamy w Poznaniu o ponad 50 procent 
więcej absolwentów ósmych klas niż 
w poprzednich latach, a teraz mamy 
też o ponad 50 procent większą dla 
nich ofertę. Bardzo dziękuję Staroście, 
Burmistrzom i Wójtom, którzy z troski 
o uczniów podjęli nieoczywistą przecież 
decyzję. Co więcej, zobowiązaliśmy się do 
rozmów o kolejnych latach, żeby jeszcze 
w tym roku wypracować rozwiązanie 
na okres do 2030 roku.

Uchwała przyjęta przez Radę Metro-
polii Poznań ustala dodatkową składkę 
członkowską. 23 samorządy (powiat po-
znański oraz miasta i gminy Buk, Czer-
wonak, Dopiewo, Kleszczewo, Komorniki, 
Kostrzyn, Kórnik, Luboń, Mosina, Mu-
rowana Goślina, Oborniki, Pobiedziska, 
Poznań, Puszczykowo, Rokietnica, Skoki, 
Stęszew, Suchy Las, Swarzędz, Szamo-
tuły, Śrem, Tarnowo Podgórne) zgodziły 
się, że te fundusze trafią na organizację 
finansowania zwiększonej liczby miejsc 
w liceach i technikach, przez najbliższy, 
kluczowy rok szkolny. Jednocześnie za-
rząd Metropolii zobowiązał się do końca 
roku 2023 opracować koncepcję finan-
sowania oświaty do 2030.

- To mocny przykład tego, jak sku-
tecznie potrafimy działać łącząc samo-
rządowe siły – ocenił Jan Grabkowski, 
Starosta Poznański, Wiceprezes Zarzą-
du Metropolii Poznań – Mamy świa-
domość naszej specyficznej sytuacji 
geograficznej: powiat poznański jest 
położony wokół Poznania. Mamy szko-
ły, które prowadzimy jako powiat, są 
placówki organizowane przez gminy. 
Jednak dla wielu naszych uczniów sze-
roka i dostępna komunikacyjnie oferta 
edukacyjna stolicy regionu jest bardzo 
atrakcyjna. Ze świadomością blisko 
dwa razy większej liczby uczniów niż 
choćby dwa lata temu, usiedliśmy do 

rozmów, żeby zaspokoić ich potrzeby. 
Po trudnych rozmowach wstaliśmy 
od stołu z jednogłośnie zaakceptowa-
nym rozwiązaniem.

W efekcie decyzji Rady Metropolii Po-
znań możliwe było zgłoszenie w systemie 
naboru do szkół ponadpodstawowych 
na rok 2023/24:
• 12153 miejsc w Poznaniu,
• 1872 miejsc w powiecie poznań-

skim (łącznie szkoły, dla których 
organem prowadzącym jest powiat 
bądź gmina),

• co daje łącznie możliwość nauki dla 
14025 uczniów. W tej liczbie nie są 
zawarte szkoły działające na terenie 
Poznania, które nie są prowadzone 
przez samorząd i nie prowadzą na-
boru za pomocą wspólnego systemu.

Metropolia Poznań to stowarzysze-
nie, które tworzą Powiat Poznański oraz 
miasta i gminy Buk, Czerwonak, Dopie-
wo, Kleszczewo, Komorniki, Kostrzyn, 
Kórnik, Luboń, Mosina, Murowana Go-
ślina, Oborniki, Pobiedziska, Poznań, 
Puszczykowo, Rokietnica, Skoki, Stęszew, 
Suchy Las, Swarzędz, Szamotuły, Śrem, 
Tarnowo Podgórne.

Adam Górczewski,  
Metropolia Poznań

Dotyczące aktualnych obwodów 
szkolnych zmiany są przedmiotem 
uchwały głosowanej właśnie przez do-
piewskich radnych. Stały się one niezbęd-
ne ze względu na dynamiczny przyrost 
liczby mieszkańców, zmiany demogra-
ficzne oraz tendencje urbanistyczne na 
poziomie poszczególnych miejscowości. 

Najlepszym zobrazowaniem tego 
problemu jest sytuacja w Szkole Pod-
stawowej im. Kawalerów Orderu Uśmie-
chu w Dąbrówce, do której aktualnie 
uczęszcza 1096 uczniów w 46 oddzia-
łach. Szkoła ta ma do dyspozycji 41 sal 
dydaktycznych, dwie sale gimnastyczne 
i świetlicę. Gdyby jednak w kolejnych 
latach pozostawić obwody bez zmian, 
to liczba dzieci uczących się w tej szkole 
wzrośnie  do 1200, dla których w roku 
szkolnym 2025/2026 potrzeba by było 
55 oddziałów. Tymczasem nie ma już 
możliwości technicznych i przestrzen-
nych, aby powiększać ten obiekt. 

Przestrzeń i dobre warunki 
to podstawa

Rozbudowana natomiast zostanie 
Szkoła Podstawowa nr 2 im. Ignace-

Zmiana obwodów szkolnych to konieczność
go Jana Paderewskiego w Skórzewie. 
Powiększy się o 26 sal dydaktycznych 
i halę sportową. Projekt budowlany wraz 
z pozwoleniem na budowę zakończy się 
w najbliższych miesiącach. Dlatego też 
do obwodu tej szkoły zostanie włączone 
Zakrzewo (do tej pory należało do ob-
wodu szkoły w Dąbrówce) oraz część 
miejscowości Dąbrowa, leżąca na połu-
dnie od ul. Leśnej (ulice: Solna, Lazuro-
wa, Szafirowa, Krańcowa, Borówkowa, 
Przedszkolna, Świerkowa oraz numery 
parzyste Leśnej). Pozostałe zmiany doty-
czą części Dopiewca, tej która aktualnie 
jest niezamieszkała, ale docelowo prze-
znaczona jest pod zabudowę mieszka-
niową i zostanie włączona do obwodu 
Zespołu Szkolno-Przedszkolnego im. 
Jana Brzechwy w Dopiewie. Ta szkoła 
również posiada odpowiednią bazę, aby 
przyjmować większą liczbę uczniów (29 
sal dydaktycznych, hala sportowa i trzy 
pomieszczenia świetlicowe – obecnie do 
dyspozycji 553 uczniów). Warto dodać, 
że dyrektorzy szkół w ramach bazy loka-
lowej mogą dopełniać istniejące oddziały 
szkolne dziećmi spoza obwodu szkoły, 
jednak dopiero od 1 września. 

Zalety komunikacyjne

Podczas spotkania informacyjnego, 
które odbyło się 15 lutego br. w przed-
szkolu w Zakrzewie, a w którym wzięli 
udział rodzice dzieci pierwszaków od 
września 2023 r. oraz zastępca wójta 
Paweł Jazy, kierownik referatu oświaty, 
kultury, sportu i zdrowia Tomasz Kąko-
lewski, dyrektor przedszkola w Zakrzewie 
Stanisław Mytko oraz niżej podpisany 
wyjaśnialiśmy wątpliwości, z jakimi przy-
szli głównie mieszkańcy Zakrzewa, bo 
też głównym tematem spotkania była 
zmiana obwodu szkolnego dla dzieci 
zamieszkałych w tej miejscowości. Ze-
brani usłyszeli jakie są główne powody 
zmiany obwodów oraz m.in. o tym, że 
zmiany obwodów nie dotkną uczniów, 
którzy już uczęszczają do dotychczaso-
wych szkół obwodowych, jak również ro-
dzeństw tych uczniów (będą zapisywani 
do szkół z których korzysta już starsze 
rodzeństwo). Poinformował o tym zaraz 
na początku spotkania Paweł Jazy. Wi-
cewójt podkreślał też zalety lokalizacji 
aktualnej obwodówki (dobry, bezkolizyj-
ny i możliwy z dwóch kierunków dojazd 
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do skórzewskiej podstawówki, obszerny 
parking przy budynku) oraz wspomnia-
ną już perspektywę rozbudowy szkoły. 

Tomasz Kąkolewski w krótkiej pre-
zentacji przedstawił na slajdach dane 
dotyczące liczebności dzieci w wymie-
nionych wyżej szkołach, liczby oddziałów 
oraz zmiany tych liczb w perspektywie 
najbliższych lat. 

Mistrzowskie wyniki  
w powiecie

W części dyskusyjnej jedna z mam 
podnosiła kwestię zasłyszanej opinii 
o dużej rotacji nauczycieli w skórzewskiej 
„dwójce”. Opinii takiej nie potwierdzali 
inni rodzice oraz prowadzący spotka-
nie, którzy zwracali uwagę na to, że są 
obiektywne wskaźniki decydujące o po-

ziomie i jakości nauczania. A tymi są na 
przykład wyniki testu dla ósmoklasistów 
– „Dwójka” w Skórzewie ma wysoki ran-
king w tym względzie. Przy tej okazji 
Tomasz Kąkolewski przypomniał, że wy-
niki zeszłoroczne tych testów uplasowały 
Gminę Dopiewo na pierwszym miejscu 
w powiecie poznańskim. Padły też obawy 
o to, że skórzewska szkoła ze względu na 
wielkość sprzyja anonimowości. Niżej 
podpisany odwoływał się w tej kwestii 
do własnych doświadczeń szkolnych 
i ważnym założeniu, że w miarę upływu 
lat zmienia się perspektywa rodziców – 
z tej poszukującej przytulnego miejsca 
dla dziecka, na tą, w której uwzględnia 
się głównie  jakość, poziom kształcenia, 
warunki do pełnej socjalizacji, a także 
bazę i przestrzeń do nauczania.

Zebrani rodzice interesowali się też 
kwestiami dowozu dzieci do szkoły w Skó-
rzewie – jeden z ojców pytał czy obejmą 
one ulice peryferyjne Zakrzewa. Wicewójt 
zapewniał, że Gmina – jak do tej pory – 
będzie dbała o dowozy i przypomniał, że 
wewnętrzna, gminna komunikacja jest 
w tym roku bezpłatna dla wszystkich, 
którzy chcą z niej skorzystać. 

Konkluzją była informacja, że o przy-
jęciu dziecka do szkoły decydują ostatecz-
nie dyrektorzy, którzy zapewne w bardzo 
wyjątkowych wypadkach będą brali pod 
uwagę argumentację rodziców. 

Zbigniew Mamys 
Graf. M. Juskowiak

ZSP WIĘCKOWICE

ZSP DOPIEWO

SP KONARZEWO

SP DOPIEWIEC

ZSP DO
PIEW

O

SP DĄBRÓWKA

SP KONARZEWOSP KONARZEWO

SP KONARZEWOSP KONARZEWOSP 2 SKÓRZEWO

SP KONARZEWOSP KONARZEWOSP 2 SKÓRZEWO

SP KONARZEWOSP KONARZEWOSP 1 SKÓRZEWO

SP DĄBROWA

SP DĄBRÓWKA

Barometr  
zawodów

Chcesz dowiedzieć  się jakie za-
wody są  deficytowe, zrównoważone 
i nadwyżkowe na obszarze – kraju, 
województwa lub powiatu? Spraw-
dzić to możesz na stronie: www.
barometrzawodow.pl/#

BS

Grupa Integracyjna „Lubimy być ra-
zem” powstała w lutym 2003 r. i nikt 
wtedy nie przypuszczał, że jej żywot 
będzie tak długotrwały i dynamiczny. 
Okazało się jednak, że co roku – przez 
17 lat – zgłaszali się uczniowie, dla któ-
rych idea wolontariatu była pociągająca 
i pragnęli spróbować sił na niwie życia 
społecznego.

W lutym 2020 roku obchodziliśmy 17. 
urodziny Grupy, lecz następne spotkanie 
było już niemożliwe z powodu wybuchu 
pandemii. Życie jest pełne niespodzia-
nek… Przez ponad dwa lata docierały do 
nas sygnały, że wielu osobom  brakuje  
spotkań integracyjnych, że nasze dzia-
łania były ważne i potrzebne. 

LUBIMY BYĆ RAZEM od 20 lat

Oto wypowiedzi Rodziców na-
szych Podopiecznych:

Mama Ani: Na spotkania bardzo 
czekamy, bo jest możliwość wymiany 
doświadczeń. Jest to też czas wytchnienia 
dla nas. Bardzo lubię wyjazdy z mło-
dzieżą szkolną. Nigdy nie zapomnę 
integracyjnej Drogi Krzyżowej.

Mama Dawida: Zawsze jest jakaś 
niespodzianka, toteż z wielką cieka-
wością jedziemy na każde spotkanie. 
Odwiedzili nas podróżnicy, aktorzy, 
piosenkarze, dogoterapeuci i inni cie-
kawi ludzie. Wolontariusze coraz lepiej 
opiekują się naszymi dziećmi. Kłania-
ją się, gdy nas widzą – to jest bardzo 
miłe. 
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oświata / jubileusz

Mama Dominika: Wracamy na 
spotkania, bo panuje na nich rodzinna 
atmosfera. Zaskakuje nas energia or-
ganizatorów, ciągle nowe pomysły.  

 
Mama Marcina: Te spo-

tkania to odskocznia od rze-
czywistości. Fajne są wy-
cieczki, ale i rozmowy przy 
kawie z innymi rodzicami 
i opiekunami Grupy bardzo 
sobie cenię. 

Mama Mateusza: Nie da 
się ukryć, że osoby z nie-
pełnosprawnościami są 
w mniejszości. Społeczeń-
stwo ani infrastruktura nie 
są nastawione na inność. 
A spotkania Grupy „Lubi-
my być razem” sprawiają, że 
nasze lokalne społeczeństwo 
jest „oswojone” z niepełno-
sprawnością. Młodzież ina-
czej patrzy na „inność”, jaka 
może spotkać człowieka. 

Mama Weroniki: Spo-
tkania Grupy „Lubimy 

być razem” są magiczne. Nie sposób 
określić, jak ważną rolę spełniają. Dla 
rodziców są przede wszystkim rado-
ścią, bo uśmiech i szczęście dziecka jest 

najważniejsze. W piątkowe popołudnia 
spotykają się ludzie młodzi i starzy, 
zdrowi i niepełnosprawni, nauczycie-
le i uczniowie, a łączy ich po prostu 
„miłość bliźniego” i chęć bycia razem.

Na młodych ludzi zawsze można li-
czyć. W 2022 roku pojawili się u mnie 
absolwenci Zespołu Szkolno-Przedszkol-
nego  w Dopiewie (byli wolontariusze) 
i – można by rzec – zażądali wskrzeszenia 
Grupy. I oto znowu działamy!  

Dyrektor ZSP, Violetta Czerniak, 
z radością zaakceptowała pomysł re-
aktywacji Grupy i w grudniu 2022 r. 
odbyło się spotkanie opłatkowe. Niezwy-
kle wzruszeni byli wszyscy: Podopieczni 
i ich Rodzice, kandydaci na wolonta-
riuszy z klas ósmych ZSP w Dopiewie 
i absolwenci tejże szkoły, a także kilkoro 
nauczycieli, którzy chcieliby spróbować 
sił w tego rodzaju działalności. Przybyli 
też sympatycy „Lubimy być razem” – ks. 
Proboszcz, Marek Kina, oraz zawsze nam 
wierny Przewodniczący Rady Gminy, 
Leszek Nowaczyk. 

25 lutego 2023 r. uczciliśmy dwudzie-
stą rocznicę naszego istnienia. Dzięki 
zaangażowaniu sporej grupy nauczycieli 
– dziękujemy! – było zabawnie i wzru-
szająco. Zgodnie z tradycją, uczciliśmy 
jubileusz koncertem. Tym razem przybyli 
do nas Magdalena Pawelec i Michał Ruk-
sza z niezwykłym programem pt. „Cztery 
strony kobiety”. Naszym mottem nadal są 
słowa A. de Saint-Exuperỳ ego: „Dobrze 
widzi się tylko sercem. Najważniejsze 
jest niewidoczne dla oczu”. Ale tę rocz-
nicową refleksję chciałabym zakończyć 
słowami wymyślonymi przez jednego 
z uczniów: Proszę pani, proponuję nowe 
stopniowanie: zintegrowani, bardziej zin-
tegrowani, Grupa Integracyjna „Lubimy 
być razem”.    

Maria Tomczak 
Fot. Mirosława Kuźnik
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Sieć komunikacji publicznej 

257

257 257

257

250

Komunikacja gminna, na której nie obowiązują bilety

Komunikacja publiczna, na której musisz kupić bilet

703 KONARZEWO - POZNAŃ GÓRCZYN (ZTM)
705 KONARZEWO - POZNAŃ GÓRCZYN (ZTM)
716 GOŁUSKI - POZNAŃ JUNIKOWO - GŁUCHOWO (ZTM)

729 DOPIEWO - POZNAŃ OGRODY (ZTM)
       - Fragment do Konarzewa, realizowany wyłącznie podczas przejazdu do 
zajezdni. Do DPS Lisówki wyłącznie w soboty. niedziele i w święta.

727 PALĘDZIE - POZNAŃ JUNIKOWO (ZTM)
804 SIEROSŁAW - ZAKRZEWO - POZNAŃ OGRODY (ZTM)

PKP WARSZAWA - POZNAŃ - BERLIN 
WTR  WIĘCKOWICE - POZNAŃ 
(Wielkopolski Transport Regionalny, obsługiwany przez PKS)

....

Komunikacja nocna, na której musisz kupić bilet
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To informator dla każdego, kto ko-
rzysta z komunikacji zbiorowej – czy 
okazjonalnie, czy też regularnie.

Dowiesz się jakimi liniami busów 
i autobusów możemy podróżować na 
terenie naszej Gminy, czy wyjeżdżając 
poza nią. Gdzie i w jaki sposób kupić 
bilety obowiązujące w autobusach  i po-
ciągach, a gdzie można jeździć bez biletu. 

 Linie gminne

Gmina Dopiewo jest organizatorem 
7 linii (biało-żółte busy), które łączą 
wszystkie miejscowości. Są to linie nr: 
790, 791, 792, 796, 797, 798, 799.

Warto zaznaczyć, że przejazdy na 
wyżej wymienionych liniach są bez-
płatne dla wszystkich pasażerów od 
1 stycznia 2023 r.

 Linie podmiejskie

Organizatorem linii podmiejskich 
jest Zarząd Transportu Miejskiego 

w Poznaniu, dzięki tym połączeniom 
dojedziemy do Poznania liniami dzien-
nymi nr: 703, 705, 716, 727, 729, 804, 
oraz nocnymi liniami nr: 250, 257.

 Gdzie kupić bilety?

Tradycyjne (papierowe) bilety moż-
na kupić w 7 punktach stacjonarnych 
na terenie Gminy Dopiewo:
• Dopiewiec ul. Szkolna 13  

(w sklepie STRUŚ),

• Dopiewo, ul. Leśna 16 
• (Dworzec PKP),
• Dopiewo, ul. Poznańska 13 
• (w sklepie LEWIATAN), 
• Dopiewo, ul. Poznańska 12
• (biuro kredytowe),
• Konarzewo, ul. Poznańska 2 
• (w sklepie DELIKATE-

SY CENTRUM),
• Palędzie, ul. Kolejowa
• (tymczasowa kasa przy 

Dworcu PKP) 
• Skórzewo, ul. Poznańska 

BILETOMAT

Elektroniczne bilety w smart-
fonie poprzez aplikacje:  
• moBILET www.mobilet.pl;
• mPay www.mpay.pl;
• SkyCash www.skycash.pl;
• GoPay www.gopay24.pl/blog;
• jakdojade.pl www.jakdojade.pl;
• zBiletem www.zbiletem.pl.
• PEKA portal www.peka.poznan.pl 

Za pomocą karty płatniczej: 
płatności dokonasz zbliżeniowo we 
wszystkich zamontowanych biletoma-
tach w autobusach Zarządu Transportu 
Miejskiego w Poznaniu.

Przypominamy, że osoby, które ukoń-
czyły 70 lat są uprawnione do bezpłat-
nych przejazdów również komunikacją 
ZTM Poznań.

W drogę za darmo lub z biletem

 Bilety na kolej

Bilety na przejazdy pociągami można 
zakupić:
• w kasie biletowej w poczekalni 

Dworca Kolejowego w Dopiewie 
• (pon. – pt.  w godzinach: 6:00 – 

11:00);
• w tymczasowej kasie biletowej przy 

Dworcu Kolejowym w Palędziu 
• (pon. – pt. w godzinach: 5:30 – 

10:30), 
• Przez stronę internetową: www.

wielkopolskiebilety.pl;
• Poprzez aplikacje na smartfon: 

SkyCash, mPay, KOLEO, BILKOM;
• U obsługi pociągu;
• poprzez biletomaty zainstalowane 

w pociągach.

 Bilety na PKS

Gmina należy do WTR - Wielkopol-
skiego Transportu Regionalnego, czyli 
obsługiwanego PKS. Na terenie Gminy 
Dopiewo odbywają się przejazdy relacji 
Poznań – Nowy Tomyśl przez Dąbrowę, 
Zakrzewo i Więckowice.

Bilety na ten sposób podróżowania  
można zakupić:
• przez Internet: www.pks.poznan.

pl lub www.e-podroznik.pl;
• na Dworcu Autobusowym w Po-

znaniu przy ul. Stanisława Matyi 2
• u kierowcy autobusu.

Paweł Molęda 
opracowanie graficzne: 

 Michał Juskowiak 
fot. Adam Meller
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Rozpoczęcie edukacji przedszkolnej 
oraz tej w klasie 1, to przełomowy moment 
w życiu każdego dziecka i jego rodziców. 
Aby ułatwić dzieciom proces przyszłej 
adaptacji i już teraz zapoznać z nowym 
miejscem, jakim jest nasze przedszkole 
oraz szkoła zaprosiliśmy ich na "drzwi 
otwarte", które odbyły się pod koniec 
lutego.  

Zarówno dzieci najmłodsze, jak i te 
trochę starsze miały okazję poznać na-
szą placówkę, zajrzeć do sal lekcyjnych, 
a także porozmawiać z nauczycielami 
oraz uczniami. Była to również dosko-
nała okazja, aby zobaczyć jak wyglądają 
zajęcia z różnych przedmiotów oraz na-
sza codzienna praca zgodnie z Planem 
Daltońskim, którego zasadniczą ideą 
jest świadomość pełnego uczestnictwa 
dziecka w procesie uczenia się oparta na 
empatii, dialogu i współpracy, skiero-
wana na jednostkę oraz na wspólnotę, 
w której ta jednostka funkcjonuje. Aby 
jeszcze lepiej dookreślić tę ideę warto 
przytoczyć motto edukacji daltońskiej, 
które zawiera się w słowach Helen Par-
khurst, twórczyni Planu Daltońskiego: 

Plan Daltoński na progu otwartych drzwi

„Jeśli szanujemy dziecko i podążamy za 
jego możliwościami, to może ono zrobić 
więcej niż od niego oczekujemy, a wszyst-
ko, co dziecko potrafi - nauczycielowi 
zrobić nie wolno”.

Każdy, kto przyszedł na „drzwi otwar-
te” mógł choć przez chwilę poczuć się jak 
uczeń i „podejrzeć” nas w naturalnych 
sytuacjach edukacyjnych. Przekazali-
śmy rodzicom najważniejsze informacje 

na temat realizowanego tu i opisanego 
wyżej Planu Daltońskiego, odpowiada-
jąc jednocześnie na wszelkie pytania. 
Asystentkami i przewodniczkami go-
ści były nasze niezawodne dziewczyny 
z samorządu uczniowskiego.

Adrianna Wojciechowska,  
Dyrektor ZSP Więckowice 

Fot. Arch. ZSP Więckowice

Nagrodę sędziowską w kategorii 
Przełomowe Osiągnięcia otrzymała 
drużyna ze Szkoły Podstawowej nr 2 
im. Ignacego Jana Paderewskiego w  
Skórzewie. Uczniowie uczestniczyli 
w projekcie FIRST® LEGO® League.  
W tym roku finał regionalny ligi odbył się  
na Wydziale Matematyki i Informatyki 
UAM Poznań. 

W rywalizacji brały udział dzieci 
w wieku od 9 do 16 lat zafascynowane 
nauką i nowymi technologiami.

Zadaniem drużyny było zaprojek-
towanie, zbudowanie i zaprogramo-
wanie autonomicznego robota, który 

Robot Ignaś ze Skórzewa

gotowania prezentacji wyników swoich 
badań. W finale prezentują się przed 
komisją sędziowską w dzień turnieju.  

Lidia Zarańska,  
Wicedyrektor SP 2 Skórzewo 

Fot. Arch. SP 2 Skórzewo

musi wykonać określone zadania kon-
kursowe, zgodne z tematem przewod-
nim. Uczestnicy szukali odpowiedzi na 
aktualne problemy naukowe związane 
z ekologicznym pozyskaniem energii 
oraz ich transportowaniem, proponując 
innowacyjne rozwiązania. Temat prze-
wodni zmienia się co roku, lecz zawsze 
odnosi się do bieżącego kierunku rozwo-
ju technologii oraz biegu wydarzeń na 
świecie. W okresie przygotowań drużyny 
konstruują, programują i uczą się efek-
tywnych sposobów poszukiwania oraz 
analizowania informacji w celu przy-
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Po dwuletniej przerwie, spowodo-
wanej pandemią, wróciliśmy do tradycji 
i zorganizowaliśmy w Szkole Podstawo-
wej im. Kawalerów Orderu Uśmiechu 
w Dąbrówce Targi Edukacyjne.

Wydarzenie rozpoczęło się od prze-
mówienia dyrektor szkoły - Iwony Napie-
rały, która podziękowała nauczycielom 
i młodzieży z różnych szkół za przybycie 
i chęć przedstawienia swoich ofert. W  

Targi Edukacyjne w Dąbrówce

wystąpieniu dyrektor podkreśliła, że 
wybór szkoły ponadpodstawowej to waż-
na decyzja w życiu młodego człowieka. 
Wyraziła nadzieję, że Targi Edukacyjne 
pozwolą młodzieży zorientować się w róż-
norodnej ofercie poznańskich szkół po-
nadpodstawowych oraz pomogą wybrać 
najlepszą drogę dalszego kształcenia.

Podczas targów swoją ofertę na rok 
szkolny 2023/2024 zaprezentowało 

kilkunastu wystawców (licea ogólno-
kształcące, technika, szkoły branżowe 
i liceum terapeutyczne). Profesjonalnie 
przybliżyli ofertę edukacyjną, po czym 
uczniowie klas ósmych mogli podejść 
do każdego stanowiska, gdzie otrzymali 
dodatkowe informacje lub odpowiedzi 
na ich indywidualne pytania oraz mogli 
porozmawiać z uczniami danej szkoły. 
I właśnie te bezpośrednie rozmowy były 
niezmiernie cenne dla zainteresowanych 
dalszą nauką ósmoklasistów.

W wydarzeniu wzięło udział prawie 
200 uczniów klas ósmych ze Szkoły Pod-
stawowej im Kawalerów Orderu Uśmie-
chu oraz Szkoły Podstawowej im. Marii 
Konopnickiej z Dopiewca.

Targi Edukacyjne są okazją do uświa-
domienia młodym ludziom, że najlepszą 
inwestycją w ich wieku jest inwestycja 
we własną przyszłość. Życzymy ósmo-
klasistom podjęcia właściwej decyzji!

Joanna Jurek 
Fot. Arch. SP im. KOU w Dąbrówce

Przedstawiciele 22 różnych szkół 
ponadpodstawowych z Tarnowa Pod-
górnego i Poznania pojawili się w lutym 
na Międzyszkolnych Targach Edukacji 
w Szkole Podstawowej nr 2 im. I. J. Pa-
derewskiego w Skórzewie. 

Młodzież szkół średnich, a wśród nich 
można było spotkać wielu absolwentów 
skórzewskich szkół podstawowych, od-
powiadała na pytania dotyczące wyboru 
dalszego kształcenia z uwzględnieniem 
indywidualnych zainteresowań obecnych 
uczniów klas ósmych oraz rozdawała 
broszury i ulotki informacyjne z ak-
tualną ofertą edukacyjną. Taka forma 
bezpośredniego spotkania i rozmowy 
była okazją do m. in. uzyskania dodatko-
wych informacji o życiu danej placówki. 
Wielu reprezentantów wspieranych było 
przez swoich opiekunów, a odwiedzają-
cym targi uczniom towarzyszyli rodzice. 

Wśród reprezentowanych szkół zna-
lazły się między innymi poznańskie licea 
od I do IX, a dalej jedenastka, dwunastka 

Międzyszkolne Targi Edukacji 2023 

i dwudziestkapiątka, liceum mistrzostwa 
sportowego, zespoły szkół – łączności, 
komunikacji, technikum poligraficzno-
-administracyjne, czy tarnowski Zespół 
Szkół Technicznych. 

Tegoroczne wydarzenie odbyło się 
dzięki inicjatywie i zaangażowaniu 

Joanny Purat i Hanny Lizakowskiej- 
Campkin, we współpracy z dyrekcją 
szkoły. Swój debiut targi miały w ubie-
głym roku w Szkole Podstawowej nr 1 
im. F. Chopina. Uznaliśmy, że dobrym 
pomysłem jest ich kontynuacja w drugiej 
ze skórzewskich podstawówek.  

Marcin Chętnik  
Fot. Arch. SP nr 2 w Skórzewie
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Mamy laureatów Wojewódzkiego 
Konkursu Geograficznego. Uczniowie 
klas ósmych - Adam Pelko i Bartosz 
Rosół, reprezentowali Szkołę Podsta-
wową  im. Kawalerów Orderu Uśmiechu 
w Dąbrówce, w finale.  W tym roku szkol-
nym konkurs odbywał się pod hasłem 
„ Wielkopolanie na Czarnym Lądzie ”. 
Uczestnicy musieli wykazać się znajomo-
ścią środowiska naturalnego, problemów 
politycznych, demograficznych i gospo-
darczych Afryki. Egzotycznie brzmiące 
nazwy Sahel, Ruwenzori, Danakil czy 
Okawango, nie mają już dla nich tajemnic. 

Wielki sukces
Długie przygotowania pod kierunkiem 
nauczyciela i zaangażowanie młodych 
entuzjastów geografii, przyniosło wspa-
niałe rezultaty. Adam i Bartosz zdobyli 
tytuły Laureatów Konkursu, osiągając 
bardzo dobre wyniki. Obaj znaleźli się 
w pierwszej piątce zwycięzców. Gratu-
lujemy i życzymy kolejnych osiągnięć!

Małgorzata Grzelak,  
Wicedyrektor Szkoły Podsta-
wowej. im. KOU w Dąbrówce

Mobilna, interaktyw-
na wystawa Centrum Na-
uki Kopernik z ekspozycją 
„Eksperymentuj” była 
pod koniec lutego atrakcją 
dla uczniów Szkoły Pod-
stawowej nr 2 im. Igna-
cego Jana Paderewskiego 
w Skórzewie.

Edukatorzy przy-
wieźli ze sobą 18 mode-
li. Wśród nich znalazły 
się takie, dzięki któ-
rym uczniowie, siedząc 
na wirującym krześle, 
mogli doświadczyć jak 
w praktyce działa teoria 
zachowania momentu 
pędu. Z trójwymiarowego modelu ludz-
kiego ciała dowiedzieli się, jak wyglądają 
i gdzie są umiejscowione ludzkie narządy. 
Łamigłówki były znakomitym trenin-
giem dla ich mózgu. Okazało się także, że 
zrobienie filmu z kartki papieru nie jest 
trudne. Zaś przy pomocy kuli plazmowej 
można się było trochę pobawić prądem, 
zapalić żarówkę przewodząc elektrycz-

Eksperymentowanie z Kopernikiem

ność własnym ciałem. Uczniowie mieli 
też okazję sprawdzić w praktyce zasadę 
z twierdzenia Pitagorasa czy skontro-
lować swój słuch lub pamięć.

Dla uczniów i nauczycieli, odwiedza-
jących wystawę, przygotowany został 
także „Poradnik młodego naukowca”. 
Znajdują się w nim propozycje doświad-
czeń, które można samodzielnie prze-

prowadzić w domu czy w klasie.
Wystawa, która odbyła się w Roku 

Mikołaja Kopernika została odebrana 
przez uczniów z wielkim entuzjazmem. 
Mamy nadzieję, że zapoczątkuje ona 
w szkole wspaniałą przygodę i tradycję 
z eksperymentowaniem. 

Agata Józefowicz 
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Bajkowy balik
W  naszej Szkole Podstawowej nr 2 

imienia Ignacego Jana Paderewskiego 
w Skórzewie odbył się radosny i koloro-
wy Balik Karnawałowy. Uczniowie klas 
młodszych...zaraz, zaraz...czy do naszej 
szkoły uczęszcza trzynastu Spidermanów, 
szesnaście Wednesday, ludziki Lego, Ma-
rio Bros, pszczółka i biedronka z czarnym 
kotem? Nie, to nasze super pomysłowe 
dzieciaki stworzyły bajkowy klimat!  

EB, fot. Arch. SP nr 2 Skórzewo

Z „Tajemnicami” mniej tajemnic

Młodzieżową Sesję Na-
ukową „Tajemnice” zorgani-
zował 15 marca 2023 r. Zespół 
Szkolno - Przedszkolny im. 
Jana Brzechwy w Dopiewie. 
Uczestnicy mogli wysłuchać 
wykładów o tematyce histo-

rycznej, czasów II wojny świa-
towej, wysłuchać prezentacji 

i utworów patriotycznych 
oraz zagrać w grę planszową 
lub wejść do escape roomu – 
nazwanych jak konferencja: 
„Tajemnicami”. 

Wydarzenie otworzył 
Wielkopolski Kurator Oświa-
ty Robert Gaweł. Wcześniej 
głos zabrali przedstawiciele 
organizatora – dyrektor ZSP 
Violetta Czerniak i koordy-
nator projektu - Małgorzata 
Rogal Dropińska, Wójt Gminy 
Dopiewo – Paweł Przepióra 

oraz Naczelnik Biura Edukacji 

Instytutu Pamięci Narodowej – Marta 
Szczesiak Ślusarek.

Uczestnikami wydarzenia w więk-
szości byli uczniowie klas 8 i nauczyciele, 
ale na widowni nie zabrakło mieszkań-
ców, przedstawicieli stowarzyszeń, sa-
morządowców, ekspertów z instytucji 
zajmujących się na co dzień problematyką 
wojenną – naukowców. 

Wykładem „Tajemnice niemieckich 
zbrodni w lasach Dąbrówki i Palędzia 
w latach 1939 – 1944” Tomasz Cieślak 
z poznańskiego IPN-u wprowadził 
zebranych w problematykę tragicz-
nych wydarzeń, jakie miały miejsce 
w lasach Gminy Dopiewo, związa-
nych z egzekucjami. Przedstawił on 
nowe ustalenia, które dają nadzieję na 
poznanie nieznanych dotąd faktów, 
dowodów i uzupełnienie tej historii.   
Jacek Nawrocik z Muzeum Marty-
rologicznego w Żabikowie przybliżył 
zebranym działalność muzeum w wy-
kładzie „Jak pamiętamy o więźniach”. 

Marta Szczesiak Ślusarek - Biuro 
Edukacji IPN w Poznaniu

Uczestnicy MSN, na pierwszym planie  
dr Anna Ziółkowsa z Muzeum w Żabikowie

Wójt Paweł Przepióra

Violetta Czerniak, dyr. ZSP Dopiewo
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Dowiedzieli się o wyzwoleniu, księdze 
więziennej, zbiorach muzealnych, wysta-
wach i kontaktach z więźniami. Z kolei 
rozważania prof. Lechosława Dworaka 
„Patriotyzm w wielu wymiarach” doty-
czyły  szacunku i miłości do Ojczyzny, 
gotowości do obrony i poświęceń, czasem 
tych najwyższych. 

Wykłady poprzeplatane były wystę-
pami zespołu młodzieżowego, prowa-
dzonego przez Marcina Mańkę, który 
zaprezentował utwory patriotyczne 
i wolnościowe: „Mamo tyś płakała”, „Taki 
kraj”, „Biały krzyż”, „Kurier”, „Białe róże” 
i „Kocham Wolność”. 

Podczas bloków prezentacyjnych 
uczniowie różnych szkół przedstawiali 
w salach lekcyjnych opracowane przez 
siebie tematy historyczne.  I tak Szkoła 
im. K. Nowaka z Dąbrówki przedstawiła 

Małgorzata Rogal - Dropińska

Robert Gaweł - Wielkopolski Kurator Oświaty

prof. Lechosław Dworak

Rodzinę von Tempelhoff, ZSP 
w Dopiewie – Kazimierza Mor-
kowskiego i Bolesławę Zieliń-
ską, Szkoła nr 2 ze Skórzewa 
– Franciszka Witaszka, Szkoła 
w Dopiewcu – Jana Ciecha-
nowskiego. Informacje na ich 
temat znalazły się również 
w wydanym specjalnie na tę 
okazję przez ZSP  w Dopiewie 
Kurierku Szkolnym "Tajem-
nice”, który  - podobnie jak 
całe wydarzenie – sprawił, że 
wiele osób poszerzyło swoją 
wiedzę historyczną.

AM, fot. A. Mendra-
la, M. Juskowiak

Tytuł dzisiejszego felietonu, choć na-
wiązuje do kultowego westernu (z piękną 
muzyką Enrico Morricone) jest oczywi-
ście przekorny, gdyż wszyscy przedsta-
wieni w nim bohaterowie to przyrodnicze 
„białe charaktery”, choć mogą czasem 
wydawać się źli, bo: robią nieporządek 
w „porządnym” ogrodzie (jak kos), mają 
łatkę szkodnika (jak szpak) czy budzą 
obrzydzenie (jak dżdżownica). Co mają 
wspólnego z wiosną?

Obecność szpaków na trawniku jest 
czytelnym sygnałem, że trawnik jest 
miękki i gotowy do odwiertów dziobem ;) 
Można z niego wydłubać smaczne larwy. 

Dobry, zły i brzydki w poszukiwaniu śladów wiosny

Młodzieżowy zespół muzyczny z ZSP w Dopiewie.
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Larwami zainteresowana jest również 
sikora bogatka i jej cała sikorza rodzi-
na. W ich poszukiwaniach patroluje 
krzewy, gałęzie i pnie drzew. W czasie 

kwitnienia wierzby, 
kiedy owady są zwa-
bione wierzbowym 
pyłkiem i nektarem, 
stają się dla sikorek 
łatwym kąskiem. 
Wnikliwy przy-
rodnik zapyta, czy 
sikory jedzą pszczo-
ły. Odpowiadamy: 
tak, sikory jedzą 
pszczoły. Można 
to zauważyć zimą, 
kiedy spryciule pu-
kają w ściankę ula, 
czekając przed wy-
lotkem na wycho-
dzącą, poddener-
wowaną pszczołę. 
Z takich połowów 
sikorki korzystają 
zimą, kiedy trudno 
o pokarm. Poranny 
melodyjny, wręcz 
świeży śpiew tych 
małych ptaszków 
jest dla nas prze-
pięknym znakiem 
wiosny.

Kos to z kolei wieczorny śpiewak 
wyborowy. Jest również wyborowym 
wydłubywaczem larw ze ściółki, który 
tak zapamiętale oddaje się temu zajęciu, 

że nie przejmując się obecnością człowie-
ka. O ile ściółka nie stanowi problemu 
w przyrodzie, bo zostanie wcześniej czy 
później rozłożona na części pierwsze, 
o tyle w „porządnym” ogrodzie obecność 
ściółki jest już dyskusyjna, śmieciowa 
w wyglądzie. Nic bardziej mylnego. 
Ściółkę zasiedlają różne stworzenia, 
od dużych do małych i maleńkich. Jest 
zarówno schronieniem jak i pokarmem 
dla wielu innych organizmów.

Na nieuczęszczanych spłachetkach 
ziemi, na ziemnych ścieżkach, a czasem 
i na trawniku wprawne oko badacza może 
dostrzec małe, zagadkowe kopczyki. Są 
to koprolity, odchody dżdżownic. Część 
koprolitów pozostaje pod ziemią, wzbo-
gacając ją w próchnicę, a maleńką ilość 
można zobaczyć w formie ciekawych, 
maleńkich kopczyków. Rozpoczyna się 
wyjątkowy czas, najlepszy na obserwacje 
przyrodnicze. Będzie trwał do połowy 
lipca. Życzymy Wam udanych spacerów 
i obserwacji w terenie. 

Teresa i Michał Bartkowiak 
Michał Bartkowiak od grudnia 

2015 r. publikuje zdjęcia przyrodni-
cze na Facebooku – na profilu „Dzika 

Strona Gminy Dopiewo”. Prowadzi 
też stronę: miodybartkowiaka.pl

Wielkanoc zbliża się wielkimi kro-
kami. Przyroda budzi się od dawna do 
życia. Przy domowych ogródkach dawno 
już zakwitły śnieżynki, krokusy i żon-
kile, a tulipany zdobią nasze wazony. 
Zadbajmy jednak o to, by święta spę-
dzone kameralnie, wśród najbliższych 
nam osób, miały również odpowiednią 
oprawę.  Tradycyjną -  w obrzędach wiel-
kanocnych, kulinarnych i dekoracyjnych. 
Dołóżmy starań, by nasz dom był goto-
wy na rodzinne uroczyste wielkanocne 
śniadanie. Zadbajmy o aranżację świą-
tecznego stołu, przy którym spędzimy 
radośnie wspólny czas. Nie obawiajmy 
się łączenia różnych kolorów, a nawet 

Wielkanoc w domowym zaciszu

kształtów czy faktur. Współczesne tren-
dy dekoracji stołu, pokazują, że można 
łączyć klasykę z nowoczesnością, przed-
mioty codzienne z eleganckimi, różne 
kolory i wzory. Jak każde polskie święta, 
Wielkanoc poprzedzona jest staranny-
mi przygotowaniami do uczty smaków. 
Po długim okresie postu, oczyszczony 
człowiek może liczyć na bogactwo dań 
na polskim stole. Wielkanoc to również 
lista pysznych, tradycyjnych potraw. Żurek 
czy barszcz biały, puszyste babki, słodkie 
mazurki, mięsa pieczone, pęta białej kieł-
basy i oczywiście jajka przygotowywane 
na milion różnych sposobów, to wszyst-
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kuchnia

ko kończy definitywnie wspomnienia 
o diecie. 

Wielkanoc to świętowanie Zmar-
twychwstania Pańskiego. Apostołowie 
dowiedzieli się o zmartwychwstaniu 
Jezusa rano. Właśnie śniadanie było 
pierwszym posiłkiem, który Apostołowie 
zjedli wraz ze zmartwychwstałym Jezu-
sem. Dlatego śniadanie jest symbolem 
odrodzenia się życia i zakończenia postu. 
Rozpoczyna się je, zazwyczaj dzieleniem 
poświęconym jajkiem, podobne w swej 
symbolice do bożonarodzeniowego ła-
mania się opłatkiem. 

 

Pascha z owocami-baba 
serowa

Składniki:
- 1,5 kg twarogu tłustego,
- 1szkl śmietanki kremówki,
- 20 dkg cukru, 
- 1opakowanie cukru waniliowego,
- pół owocu mango, 
- 1/2 szklanki borówek, 
- kandyzowana skórka z pomarańczy,
- namoczone rodzynki.

Przygotowanie:
Twaróg utrzeć ze śmietanką ,mango 

zetrzeć i wymieszać z twarogiem, dodając 
2 łyżki skórki i sparzone rodzynki. Jajka 
ubić na parze z cukrami i połączyć z masą 
serową. Wlać wszystko do foremki od 
babki i obciążyć deseczką aby masa była 
ścisła. Wstawić do lodówki na całą noc. 
Po wyjęciu obsypać borówkami i można 
polać gotową masą czekoladową. Pycha!

Wiśniowy mazurek
Składniki:
- 30dag mąki krupczatki,
- 2 żółtka ugotowane na twardo,
- 1 jajo,
- 15 dag masła,
- 5 dag cukru,
- mały słoik konfitury wiśniowej.

Przygotowanie:
Mąkę posiekać z masłem. Dodać 

pozostałe składniki ciasta. Wyrobić, 
schłodzić, rozwałkować placek. Wyciąć 
koło i wyłożyć do foremki natłuszczonej 
na tartę (taka szklana z karbowanymi 
bokami). Piec 30 min., w 180 stopniach. 
Konfiturę wiśniową podgrzać - ciepłą 
posmarować upieczony kruchy spód. 
Po ostudzeniu polać lukrem. Lukier: 15 
dag cukru pudru, 1 łyżka soku wiśnio-
wego - wszystko utrzeć ręcznie i polać 
wierzch ciasta. Udekorować migdałami 
lub ozdobami wielkanocnymi jak ko-
lorowe cukrowe jajeczka. Wstawić do 
lodówki aby lukier szybko zastygł. Pa-
miętajmy, że  Mazurki to cienkie kruche 
ciasta a o smaku decyduje zawsze to co 
na wierzchu ciasta, może to być kaimak 
lub masa marcepanowa.

Szynka wielkanocna  
pieczona w rękawie

Składniki:
- szynka wieprzowa (ok 1,5 kg),
- 1 łyżka majeranku,
- 2 liście laurowe,
- 3 ziarna ziela angielskiego,
- 1,5 łyżeczki soli,
- 0,5 łyżeczki czarnego pieprzu,
- 1 łyżka oleju,
- 1-2 łyżki musztardy,
- 5 ząbków czosnku,
- foliowy rękaw do pieczenia.

Przygotowanie:
Do miseczki wsypujemy majeranek, 

pokruszone liście laurowe, rozgniecione 
ziele angielskie, posiekany rozmaryn, 
sól oraz pieprz. Wlewamy olej, dodajemy 
musztardę i przeciśnięte przez praskę 
ząbki czosnku. Wszystko mieszamy, aż 

składniki dobrze się połączą. Tak przy-
gotowaną marynatą dokładnie naciera-
my, z każdej strony, umyte i osuszone 
mięso. Szynkę wkładamy w rękaw do 
pieczenia, szczelnie zawiązujemy z obu 
stron. Umieszczamy w żaroodpornym 
naczyniu i wstawiamy do lodówki na 
dobę do zamarynowania. Następnego 
dnia mięso wyjmujemy z lodówki, rękaw 
nakłuwamy w kilku miejscach widelcem, 
wstawiamy do rozgrzanego do temp. 180 
st. C piekarnika i pieczemy około 1,5 
godziny. 15 min. przed końcem pieczenia 
rękaw rozrywamy, aby wierzch szynki 
ładnie się zarumienił. Podajemy na cie-
pło lub na zimno z sosami czosnkowym, 
chrzanowym.

Wielkanocny pasztet  
z jajek 

Pasztet z jajek kojarzy mi się ze starą 
dobrą kuchnią mojej mamy, która nie 
znosiła dwóch rzeczy: wyrzucania jedze-
nia i długiego przygotowywania potraw. 
Ten pasztet smakuje trochę jak klasyczne 
jajka faszerowane na Wielkanoc, ale wy-
maga mniej przygotowań. Jak zrobić 
prosty pasztet z jajek? 

Przygotowanie:
10 jajek ugotowanych na twardo sie-

kamy, dodajemy 2 surowe jajka, 2 łyżki 
posiekanego szczypiorku, 2 łyżki posie-
kanej pietruszki, 2 łyżki posiekanego 
koperku, szczyptę kurkumy dla koloru, 
½ łyżeczki soli, ½ łyżeczki pieprzu i 3 
łyżki bułki tartej. Wszystko dokładnie 
mieszamy. Wkładamy do małej keksówki 
wyłożonej papierem do pieczenia. Pie-
czemy ok. 50 min., w temp. 180 stopni 
C. Studzimy w chłodnym miejscu i po-
dajemy z ostrymi sosami, bo pasztet jest 
delikatny.

***
 
Życzę radosnego i głębokiego prze-

żywania świat Zmartwychwstania Pań-
skiego. Niech wielkanocny stół będzie dla 
Was rodzinnym spotkaniem i prawdziwą 
świąteczną ucztą.

Barbara Barbalena  
Plewińska, Sołtys Dąbrówki  

Fot. Arch. B. Plewińskiej
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książki

Dorośli

„Piękne umysły. Jak ludzie my-
ślący obrazami, wzorami i abstrak-
cjami postrzegają świat” - Temple 
Grandin

Czy zdarza Ci się, że coś wiesz, ale 
nie umiesz wyjaśnić skąd? Czy rozwią-
zujesz problemy w niestandardowy spo-
sób? Czy masz żywą wyobraźnię? Czy 
masz talent muzyczny, plastyczny lub 
mechaniczny? Jeśli tak – możliwe, że 
jesteś osobą myślącą wizualnie. Taki 
sposób myślenia przypomina trochę 
korzystanie z grafik Google’a lub oglą-
danie krótkich filmów na Instagramie 
lub TikToku. W Twojej głowie pojawia 
się sekwencja obrazów zrozumiała tylko 
dla Ciebie. Wśród osób myślących wi-
zualnie są najwięksi wynalazcy tacy jak 
Thomas Edison, Alan Turing czy Elon 
Musk. Dla osób myślących wizualnie 
kluczowa jest możliwość nauki metodą 
prób i błędów. Dlatego często kiepsko 
sobie radzą w szkole, gdzie kładzie się 
nacisk na naukę teorii. Jak rozpoznać 
i wspierać naszych przyszłych inżynie-
rów, projektantów, artystów? W swojej 
najnowszej książce Temple Grandin uczy 
rodziców, w jaki sposób mogą odkryć 
i rozwijać mocne strony swoich dzieci. 
Danie dziecku szansy na sukces jest 
czymś niezmiernie ważnym, a punktem 
wyjścia powinno być zrozumienie tego, 
jak ono myśli, a więc także, jak się uczy. 

Do poczytania czyli nowości w naszej Bibliotece
Młodzież 

„Umpa-pa” - René Goscinny, 
Albert Uderzo

Umpa-pa, nazywany „starszym bra-
tem” Asteriksa, jest jedną z pierwszych 
postaci, które René Goscinny i Albert 
Uderzo wymyślili razem. Ameryka 
Północna XVII wieku. Ojczyzna In-
dian, w której Europejczycy jeszcze 
czują się gośćmi. Do kolonii przybywa 
francuski szlachcic Hubert de la Puree 
de Cartofelle. Kawaler o wielkim ser-
cu i nieco mniejszej odwadze nie ma 
pojęcia, co go czeka w Nowym Świecie 
i od razu popada w niemałe tarapaty. Na 
szczęście młodzieniec poznaje swojego 
wybawcę Indianina Umpa-pę z plemie-
nia Szpokoszpoko. Razem przeżywają 
wiele przygód i dokonują niezwykłych 
czynów, które bawią czytelnika nie mniej 
niż przeżycia małego Gala Asteriksa. To 
kompletne wydanie łączące pięć przygód 
stworzonych przez René Goscinny’ego 
i Alberta Uderzo, tworzonych od 1951 
roku, a publikowanych w latach 1958–
1961 na łamach belgijskiego czasopisma 
„Journal de Tintin”.

Dzieci

„Rok w domu” - Marta Kulesza
Witajcie! Na imię mi Aleks. Mieszkam 

przy ulicy Gołębiej 7 razem z rodzicami 
i braciszkiem Filipem. W naszym domu 
nigdy nie jest nudno! Mamy sympatycz-
nych sąsiadów i dużo zwierzaków, a za 
domem jest mnóstwo miejsca na zabawę. 
Mamy nawet wspólny ogródek! Zapra-
szam was do naszej kamienicy – najfaj-
niejszego miejsca na świecie! Kamienicę 
przy Gołębiej 7 zamieszkuje grupa ser-
decznych ludzi i ich uroczych podopiecz-
nych: Maria i Witold z dwoma kociakami, 
pisarka Oliwia z rodziną, księgarka Ola 
z synem Antkiem i psem Azorem, pro-
wadzący klinikę weterynaryjną Basia 
i Karol z córkami oraz psiakiem Kropką. 
Nieustannie pomaga im Krzysztof – złota 
rączka. Nie mogło również zabraknąć 
gołębi (nazwa ulicy zobowiązuje!),kosa, 
myszki, kreta, pająka oraz kota Benka! Tę 
zgraną ferajnę często odwiedzają goście: 
miłośnik szachów Jan, Klara – mama 
Oliwii, Karolina i Kacper – ukochane 
wnuczęta Marii i Witolda, rolnik Adam 
z synem Kubą, Hanna – przyjaciółka 
Oli, oraz jej córka Laura, a także pani 
listonoszka. Największe bystrzaki gdzie-
niegdzie wypatrzą też pszczołę Lidkę! 

Wybrała: Ilona Łysiak, 
GBPiCK w Dopiewie
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Dzień kobiet
W tym dniu
kwiaty
ubrane w pącza celofanu,
opuszczają schroniska
targowisk i kwiaciarni.

Podtopione we flakonach,
spełniają swoje przeznaczenie.

Lampka wina
i przeciągająca się
do długości knota kolacja
rozpali kolejny świt.

3 III 2018

Dziewczyna  
o fiołkowych oczach

Zakochany w Twoich
fiołkowych iskierkach oczu,
kupuję Ci kwiatki
w tym samym kolorze. 

Delikatne,
filigranowe,
urodą przypominają Ciebie 
do tego pachną 
dojrzałym kochaniem.

15 I 2020

Między wierszami Rozproszone słowa

Pod 
przymkniętymi powiekami,
rozproszone słowa
nabierają kształtu.

Pasujące do siebie,
jak składanka puzzli
rysują obraz.

1 I 2023

Czas przedwiośnia
Dla dzieci
Marzec zimy dywan zwija, 
który bielą nas nasycił. 
Pod nim skryty szelest liści, 
podmuch wiosny wnet wyczyści.

Śnieg jak w garnku stan swój zmie-
nia, 
czego sprawcą są promienie. 
Ciepłe kurtki nieco ciążą, 
gdy się słońce do nas śmieje.

Szelest skrzydeł na swą nutę 
gra melodię dla przedwiośnia. 
Jak artyści z pędzlem w ręku, 
zmienią obraz w mgnieniu oka. 
 
Jeszcze miesiąc, może dłużej 
i skowronek się rozśpiewa. 
Elegancko przyodziana, 
brać jaskółcza sfrunie z nieba.

6 III 2018

Papierowy zgniotek

W bełkocie przestrzeni
tłucze się
posiwiały strumień życia,
szlifując kamienie,
wygładza wertepy.

Wplątana w tłum
przygarbionych zadyszek,
wspartych
o kolejną nogę,
dziękuje losowi
za ławkę
stojącą na jej drodze. 

W chwili 
złapania oddechu
prostuje 
papierowy zgniotek.

Po odrzuceniu plew,
z pola sfatygowanego 
skrawka gazety
zbierze złote perły metafor.

26 XI 2022

Autorka wierszy: Aldona Latosik  
Kontakt z autorką:  

aldona51@poczta.fm

Barbara Parzęczewska, zwyciężczyni 
2. edycji „The Voice Senior” oraz finalistka 
tej edycji Ewa Olszewska wystąpiły na 
scenie sali widowiskowej w Konarzewie. 
Koncert, zorganizowano dla mieszkanek 
Gminy Dopiewo z okazji Dnia Kobiet. 

Barbara Parzęczewska jest finalistką 
niemieckiej edycji programu „The Voice 
Senior” oraz zwyciężczynią polskiej edycji 
tegoż programu. Ewa Olszewska z kolei 
jest finalistką polskiej edycji programu 
„The Voice Senior”. Rywalizowały mię-
dzy sobą podczas kolejnych odcinków 
muzycznego show. Charyzmatyczne wo-
kalistki zachwyciły zarówno damską, jak 
i męską część publiczności w Konarzewie. 
Marcowy koncert to druga wizyta uta-
lentowanych wokalnie seniorek w naszej 
gminie. Wcześniej mogliśmy je zobaczyć 
i usłyszeć na żywo podczas  Dni Gminy 

Uczestniczki The Voice Senior w Konarzewie

Dopiewo 2022. Kto był, ten pamięta, 
że Barbara Parzęczewska pojawiła się 
również podczas koncertu gwiazdy tego 

wydarzenia - Andrzeja Piasecznego,  
z którym wspólnie zaśpiewała.

Tekst i fot. Łukasz Mańczak,  
GBPiCK w Dopiewie
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O Zbigniewie Zaranku słyszał chyba 
każdy, kto śledzi poczynania uczestników 
programu rozrywkowego w TVP. Muzyk 
pochodzi z Wągrowca i choć śpiewa od 
wielu lat,  to w ostatnim czasie zdobył 
ogromny muzyczny sukces. Zbigniew 
Zaranek zwyciężył czwartą edycję pro-
gramu „The Voice Senior”. Swoim ta-
lentem oczarował nie tylko telewidzów, 
których głosy pozwoliły mu sięgnąć po 
wygraną, ale także trenerów. Zaranek 
był członkiem zespołu Maryli Rodowicz 
i to pod jej okiem szkolił się do kolejnych 
występów. 

W Konarzewie wystąpi 8 maja 2023 r, 
o godz. 18.00. Bilety na to wydarzenie 

Zwycięzca The Voice Senior wystąpi w Konarzewie

w kwocie 30,00zł /
osobę można nabyć 
w Centrum Kultury 
w Dopiewie, ul. Kona-
rzewska 12 (poziom -1) 
lub on-line na www.
bibldop.pl/bilety

Łukasz Mańczak,  
GBPiCK  

w Dopiewie

marzec 2023 31



kultura

Tego jeszcze w Gminie Dopiewo nie 
było! Już w maju zapraszamy na wy-
jątkową muzyczną ucztę do CRK Ko-
narzewo nie tylko miłośników muzyki 
klasycznej.  Podczas  Konarzewskiego 
Festiwalu Muzycznego wystąpią muzycy 
koncertujący z powodzeniem na całym 
świecie, cieszący się uznaniem jurorów 
prestiżowych konkursów i międzynaro-
dowej publiczności: Lutosławski Quartet, 
Polish Violin Duo, Łukasz Kuropaczew-
ski, Sokolniccy Duett.

Bilety i karnety
Jak i gdzie będzie można kupić bilety 

na festiwalowe koncerty? Informacje na 
ten temat zostaną podane już wkrótce na 
stronie organizatora, którym jest Gminna 
Biblioteka Publiczna i Centrum Kultury 
w Dopiewie: www.bibldop.pl. Dostępne 
będą wejściówki na pojedyncze koncerty 
i karnety dla melomanów, pozwalające 
zapłacić mniej za więcej. Rezerwujcie 
czas 20-21 i 27-28 maja – to będą dwa 
niezwykłe majowe weekendy. Każdego 
dnia rozpoczynamy o godz. 17.00.

Krótko o artystach
LUTOSŁAWSKI QUARTET  

To jeden z wiodących kwartetów smycz-
kowych w Polsce. Zespół tworzą: Roksa-
na Kwaśnikowska - pierwsze skrzypce, 
Marcin Markowicz - drugie skrzypce, 
Artur Rozmysłowicz – altówka i Ma-
ciej Młodawski – wiolonczela. W Kona-
rzewie będzie im towarzyszyć pianista 
Przemysław Witek (mieszkaniec Gminy 
Dopiewo, laureat Dopiewskiego Filara 
2022 w kategorii ambasador, inicjator 

Konarzewski Festiwal Muzyczny: 19-28 maja 
festiwalu).

POLISH VIOLIN DUO  
Duet tworzą Marta Gidaszewska – 
skrzypce i Robert Łaguniak – skrzypce. 
Muzycy są laureatami licznych między-
narodowych i ogólnopolskich konkur-
sów skrzypcowych i kameralnych. Grali  
m.in. w Pekinie podczas gali otwarcia 
nowego połączenia lotniczego z War-
szawy do Pekinu. 

ŁUKASZ KUROPACZEWSKI 
Gitarzysta. Występował w najważ-

niejszych salach koncertowych świata: 
Royal Festival Hall w Londynie, Con-
certgebouw w Amsterdamie, Tonhalle 
w Zurychu, Sali. im. Casalsa w Filhar-
monii w Puerto Rico, Sali im. P. Czaj-
kowskiego w Moskwie czy Carnegie Hall 
w Nowym Jorku. 

SOKOLNICCY DUETT 
Dwie indywidualności, dwa różne 

głosy. Agnieszka Sokolnicka - sopran 

i Voytek Soko-Sokolnicki – tenor. Łączą 
swobodnie różne gatunki muzyki: od 
opery przez słynne tematy muzyki fil-
mowej, rozrywkowej, musical, operetkę 
aż do muzyki sakralnej. 

Więcej informacji już wkrótce na 
stronie: dopiewo.pl

opracował Adam Mendrala 
Fot. Arch. Artystów 
Graf. Jan Sawiński

Lutosławski Quartet  - 28 maja, 17.00

Polish Violin Duo- 21 maja, 17.00Przemysław Witek - 28 maja, 17.00Łukasz Kuropaczewski - 20 maja 17.00
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Główny mural Strefy Muzealnej "Gród w Dąbrówce - 
sięgamy do źródeł" -w szkole w Dąbrówce

Jakub Bitka podczas przenoszenia projektu muralu w DąbrówceCzęść muralu na balustradzie schodów w szkole w Dąbrówce

Rozmowa z Jakubem Bitką, arty-
stą malarzem, muralistą, mieszkańcem 
Skórzewa.

Namalował  Pan niedawno 
murale w dwóch miejscowościach 
Gminy Dopiewo. Jeden z nich zdobi 
ścianę przy wejściu do Szkoły  Pod-
stawowej nr 1 w Skórzewie im. F. 
Chopina. Drugi mural, a w zasadzie 
trzy obrazy ścienne pojawiły się 
wewnątrz Szkoły Podstawowej im. 
Kawalerów Orderu Uśmiechu w Dą-
brówce w tworzonej przez Urząd 
Gminy Dopiewo strefie muzealnej. 

- Zdarzyła się taka kumulacja. 
To były dwa zupełnie różne zlecenia. 
Pierwszy mural powstał w miejscu, 
gdzie wcześniej, w ramach warszta-
tów z dziećmi powstał mural, przed-
stawiający Chopina. Część obrazu, pod 
moim kierunkiem namalowali kilka lat 
temu uczniowie. Przykryła ten mural 
podczas remontu budynku w 2021 r. 
nowa elewacja. Nowy mural, również 
z patronem szkoły, powstał w końcu 
ubiegłego roku. Jest bardziej ekspre-
syjny. Chciałem połączyć poważny te-
mat, jakim jest dla Polaków muzyka 

Sztuka na ścianie

Chopina i tradycja narodowa z czymś, 
co beztroskie – z zabawą, czyli z tym, 
co dzieciaki lubią najbardziej. Z kolei 
murale w Dąbrówce ilustrują i dopeł-
niają strefę historyczną, związaną 
z grodem słowiańskim z czasów ple-
miennych, którego istnienia dowodzą 
badania archeologiczne. Tu mniej było 
miejsca na szaleństwo.

Czy jest Pan z efektów zado-
wolony?

- Jestem, chociaż zawsze mam z tym 
problem. Jeśli ludziom się podoba, to 
jest OK. Sam nie zastanawiam się nad 
tym, nie zatrzymuję, przechodzę do na-
stępnego projektu.

Dlaczego nowy mural na szko-
le w Skórzewie jest zupełnie inny 
niż ten, który zniknął pod nową 
elewacją? 

"- Nie lubię się powtarzać. Żaden 

artysta nie chciałby dwukrotnie malo-
wać tego samego. Poza tym zmieniły się 
kolory elewacji. Chcieliśmy zrobić coś 
innego. Tym razem chodziło o przed-
stawienie symbolu szkoły. Oba murale 
łączy postać Fryderyka Chopin, ale róż-
ni sposób realizacji. Nowy mural jest 
bardziej surrealistyczny. Jest zabawą 
z Chopinem. 

Czym różniło się malowanie 
murali w Dąbrówce od projektu 
skórzewskiego?

- Miałem trochę dalej do pracy 
(śmiech). Dla mnie najciekawsze były 
konsultacje detali z archeologami. 
Oni rozstrzygali, jaki powinien być 
hełm, jak kształt mógł mieć toporek, 
na jakich instrumentach wtedy gra-
no, czym młócono ziarno. Trzeba było 
się trzymać realiów. Z drugiej strony 
sporo jest niewiadomych w odniesieniu 
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do życia ówczesnych Słowian. Trzeba 
posiłkować się analogią, wizualizacją, 
ustaleniami. We wcześniejszych projek-
tach takich konsultacji raczej nie było. 
Może jedynie, jak malowałem bar har-
leyowy, to musiałem wiernie przenieść 
na ścianę właściwy silnik motocykla.  
Najczęściej mam dużo więcej swobody, 
większy wpływ na efekt końcowy ma 
przypadek, mogę sobie pofantazjować. 
W Dąbrówce powstało coś więcej niż mu-
ral, bo to w sumie strefa muralistyczna, 
na którą składają się trzy powierzchnie, 
ściany. Sepia to świadomy wybór, chcia-
łem, żeby murale pasowały do wnętrza

A pod względem wykonawczym?
- Szczerze mówiąc, nie pamiętam, 

żebym wcześniej malował w szkole. 
W ogóle rzadko malowałem w tego 
rodzaju placówkach, a mają one spory 
potencjał. Najczęściej dla szkół realizo-
wałem warsztaty plastyczne z młodzieżą. 

Dlaczego maluje Pan murale? 
Czy to wynika z mody?

- W ten sposób odzywa się chyba 
moja ekscentryczna dusza. Zawsze 
chciałem malować duże rzeczy, jeszcze 
zanim murale stały się modne.

Od dawna maluje Pan murale?
- 15 lat, na pewno. Historia tej for-

my sztuki jest długa. W mojej rodzinnej 
Zielonej Górze jest bardzo stary mural 
reklamowy, bankowy z lat 80. Gdzie się 
nie pojawiałem, tam takie projekty reali-
zowałem. Tak było w moim rodzinnym 
mieście, całą Zieloną Górę pomalowałem 
z kolegami. To jest wyjątkowe miasto pod 
względem murali. Tak było w Hiszpanii, 
gdzie mieszkałem 3 lata – zostało tam 
po mnie sporo murali.

Czy ma Pan pomysły na kolejne?
- Oczywiście, że mam. Po to się prze-

prowadziłem, żeby działać. Mieszkam 
w Skórzewie od 3 lat. Szukaliśmy czegoś 
pod Poznaniem i padło na Skórzewo. 
Wcześniej mieszkałem w Zielonej Górze, 
gdzie się urodziłem. Co prawda obecnie 
więcej maluję po Polsce niż w naszym 
województwie, ale mam nadzieję, że to 
się zmieni. Cieszę się, że dzięki przychyl-
ności miejscowych władz jest to możli-
we, żeby działać, pokazywać młodzieży 
różne podejścia do tworzenia. Poszukuję 
w Gminie Dopiewo ścian, które można 
by wykorzystać na warsztaty.

Ile murali Pan namalował?
- Nigdy tego nie liczyłem, nie pro-

wadzę statystyk, trudno to oszacować. 
Łatwiej jest określić, kiedy się zaczęło. 
Jeśli liczyć wszelkie działania na ścianach 
to będzie jakieś 20 lat. Zaczynałem od 
graffiti, ale  zacząłem  od graffiti, 5 lat 
wcześniej. Jak pojawiło się na świecie 
dziecko, trzeba było zarabiać, a murale 
dają większe możliwości niż graffiti.  Ma-

luję 20-25 murali rocznie, więc pewnie 
będzie ich ze 400.

Jaki jest największy mural, 
który Pan wykonał?

- Największy znajduje się w Nowej 
Soli i ma 800 m². Wykonywaliśmy go 
we czwórkę. Przedstawia on podwór-
ko z dziećmi. Sporym wyzwaniem było 
też pomalowanie czterech ogromnych 
zbiorników, każdy miał powierzchnię 
600 m², co razem daje 2400 m². Każdy 
zbiornik przedstawia inny etap ewolucji 
ludzkiej. To kosmiczna historia, połą-
czenie geometrii z żywiołami. Dla po-
równania największy z trzech obrazów 
w szkole w Dąbrówce ma 25 – 30 m².  
Zainteresowanych moją twórczością 
zapraszam na www.eistudio.pl.

Czy muraliści ze sobą konku-
rują? Czy są miejsca gdzie można 
sobie popatrzeć

- Nie jestem fanem robienia z tego 
sportu. W sztuce to niemożliwe. Każdemu 
co innego się podoba. Jeśli chodzi o fe-
stiwale , to głównie grafiti., a jeśli chodzi 
o murale, to był np. „Urban Forms” w Ło-
dzi, ostatnio wiele się dzieje w Gdańsku. 
Chcę uruchomić ze znajomymi nieduży 
festiwal w Zielonej Górze. Mamy tam 
duże ściany. Co roku tam coś malujemy. 
Jest tam galeria sztuki muralistycznej. 
Na winobranie zapraszam.

Czym, oprócz rozmiarów i ro-
dzaju podłoża, różni się tworzenie 
muralu od tworzenia obrazu,?

- Skończyłem malarstwo sztalugo-
we. Los sprawił, że dużo malowałem 
na ścianach. W przypadku muralu 
najważniejsza jest integracja z archi-
tekturą. Oczywiście można by wyzna-
czyć taśmą przestrzeń i potraktować 
ją podobnie jak płótno pod obraz, ale 
w przypadku murali nie o to chodzi. 
kluczowe są decyzje odnośnie kontek-
stu architektonicznego, w którym się 
ten mural ma znaleźć. Mural robi się 

Nowy mural z Chopinem na ścianie szkoły w Skórzewie - powstał w końcu 2022 r.

specjalnie dla miejsca. Z kolei obraz 
maluje się zazwyczaj w pracowni i nie 
jest się w stanie przewidzieć, gdzie będzie 
powieszony. To podstawowa różnica. 
Eksperymentuję. Używam wałka i przy 
muralach, i przy obrazach. Wróciłem 
do malowania obrazów w poprzednim 
sezonie. Przygotowuję wystawę. Mam 
namalowanych z 50 obrazów. 

Czy Pana obrazy coś łączy? Czy 
dorobił się Pan własnego stylu?

- Wciąż pracuję nad tym. Bardziej 
wspólny mianownik widoczny jest 
w muralach. 

Na czym polega Pana styl?
- Udaje mi się tworzyć według wła-

snej filozofii. Najpierw maluję intuicyjnie 
ścianę, bez projektu, bez nadmierne-
go myślenia. Działanie jest naturalne, 
dzikie. Potem nakładam na to precy-
zyjny rysunek. Fajnie, że to udaje mi 
się przemycać, że ludzie to rozumieją, 
że to widzą. Z tego jestem zadowolo-
ny. Wokół tego mogę budować swoje 
rzeczy. Mam bazę, punkt zaczepienia. 
Wynika to z obserwacji życia. Gdy jest 
człowiek młody, to jest bardziej sponta-
niczny - to pierwsza, szalona warstwa. 
Na to nakładają się kolejne momenty. 
Gdy człowiek nabiera doświadczeń, 
chce zbudować coś co ma sens, co jest 
przemyślane i pieczołowicie to budu-
je. Łączę abstrakcję z realizmem. Tak 
zazwyczaj tworzę murale i obrazy. Nie 
zrobiłem tego przy zleceniu w Dąbrów-
ce, bo nie chciałem się tłumaczyć. Tutaj 
podszedłem inaczej, bo to jednak dotyczy 
wystawy historycznej. Więcej miejsca 
na szaleństwo było w Skórzewie. 

Z którego dzieła jest Pan naj-
bardziej zadowolony?

- Najbardziej z tego, że nie muszę 
chodzić do pracy i mogę utrzymywać 
rodzinę z malowania. Mogę realizować 
się jako artysta. To mój największy 
sukces. Jeszcze za wcześnie na zado-
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Na pamiątkę pierwszego skórzewskiego muralu wewnątrz szkoły 
wyeksponowana jest reprodukcja głównej jego części

wolenie. Nagrodą są dla mnie prace, 
które uważam za przełomowe. Mam na 
myśli rozwój własnego stylu i własny 
rozwój artystyczny. 

Czy jest Pan związany z jakąś 
grupą artystyczną?

Tworzę czasem z kolegą, czasem 
jest nas więcej – razem malujemy na 
większej powierzchni. I murale, i graffiti. 

Dla niektórych malowanie to 
hobby, dla Pana – pracą. Co jest 
Pana odskocznią?

- Lubię malowanie. Poza nim trochę 
zajmuję się muzyką elektroniczną. 

Jakie są Pana plany?
- Chciałbym uruchomić w Gminie 

Dopiewo działania aktywujące i odmu-
lające młodzież. Sam mam tutaj swoje 
dzieci. Jestem otwarty na wszelkiego 
rodzaju pomysły, związane z muralami 
- zarówno komercyjne, jak i realizo-
wane z różnego rodzaju instytucjami, 
społecznie.

Rozmawiał: Adam Mendrala 
Fot. A. Mendrala i Arch. 

SP nr 1 w Skórzewie

18 utalentowanych młodych spor-
towców z Gminy Dopiewo otrzymało 
23 lutego stypendia. W hali sportowej 
GOSiR w Dopiewie odbył się trzypa-
nelowy „Sportowy wieczór”, podczas 
którego – oprócz przekazania czeków 
stypendystom, wręczono wyróżnienia 
niepełnosprawnym judokom i ich tre-
nerowi oraz uhonorowano osobowo-
ści sportowe z terenu gminy Dopiewo. 

Głównym punktem imprezy było 
wręczenie stypendiów młodym spor-
towcom, którzy spełnili kryteria okre-
ślone w uchwale Rady Gminy Dopiewo. 
Kapituła Stypendium Sportowego przy-
znała 18 nagród w wysokości od 200 
do 400 złotych, które będą wypłacane 
zawodnikom przez okres 10 miesięcy 
2023 roku. W tym roku do podziału 
było 55 tys. zł. Wśród stypendystów są 
sportowcy z 9 różnych dyscyplin: piłka 
ręczna i koszykówka (po 4 osoby), piłka 
nożna, akrobatyka sportowa i żeglarstwo 
(po 2 zawodników) oraz tenis, pływanie, 
judo i triathlon (po 1 osobie). Symbo-
liczne czeki z kwotą stypendium i na-
grody rzeczowe wręczali wyróżnionym 
wójt Gminy Dopiewo - Paweł Przepióra 
i przewodniczący Rady Gminy Dopiewo 
- Leszek Nowaczyk. 

Najwyższe stypendia 
otrzymali:

Sportowy wieczór w Dopiewie
Mateusz Lange - 17 lat, mieszka 

w Pokrzywnicy i uczy się w III klasie 
Liceum Sopockiej Akademii Tenisowej. 
Uprawia tenis w klubie Organizacja 
Środowiskowa AZS Poznań, jest w ka-
drze Polski do lat 16 i 18, brał udział 
w Drużynowych Mistrzostwach Euro-
py U16 we Włoszech, zajął 5 miejsce 
w Tennis Europe - Turniej Masters 
Juniorów w Monte Carlo, wywalczył 
drugie miejsca w Drużynowych Mistrzo-
stwach Polski U16 w Pszczynie i w deblu 
w Halowych Mistrzostwach Polski U16 
w Bydgoszczy, został Sportowcem Roku 
2022 AZS Poznań w tenisie juniorów, 
w 2022 r. uplasował się też na 2 pozycji 
w Rankingu Kadetów (U16) Polskiego 
Związku Tenisowego i 364 miejscu 

na świecie w Rankingu ITF do lat 18. 

Marta Wrzeszczyńska - 16 lat, 
mieszka w Palędziu i uczy się w II kla-
sie Sportowego LO w ZS z Oddziałami 
Sportowymi nr 1 w Poznaniu. Uprawia 
pływanie w Klubie Sportowym „Posna-
nia” Poznań, jest w kadrze Polski Junio-
rek Młodszych i Juniorek. W Zimowych 
Mistrzostwach Polski Juniorów 15 lat 
w Gliwicach zajęła 1 miejsce na 100 m 
stylem dowolnym oraz drugie miejsca na 
50 m stylem dowolnym i motylkowym, 
natomiast w Letnich Mistrzostwach Pol-
ski Juniorów Młodszych 15 lat w Lublinie 
zajęła w stylu dowolnym 2 miejsce na 
100 m i 4 lokatę na 50 m.
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Jagoda Cyraniak - 17 lat, mieszka 
w Dąbrówce i uczy się w III klasie LO 
Mistrzostwa Sportowego Górnika Łęcz-
na. Uprawia p. nożną w KS „Górnik” 
Łęczna, jest kapitanem kobiecej kadry 
Polski U17 z którą wywalczyła awans do 
finałów Mistrzostw Europy. Z reprezen-
tacją Wielkopolski zajęła 1 miejsce na 
OOM, a w Centralnej Lidze Juniorek 
U17 była druga, na swoim koncie ma już 
występy w Ekstraklasie Kobiet.

Karolina Gajdzińska - 18 lat, 
mieszka w Zakrzewie i uczy się w III 
klasie I LO w Poznaniu. Uprawia że-
glarstwo w klasie olimpijskiej iQFOiL 
w klubie Organizacja Środowiskowa 
AZS Poznań i jest w kadrze Polski oraz 
Wielkopolski Juniorek. Zajęła 3 miejsce 
w Mistrzostwach Polski U19 w Pucku, 
18 miejsce w Mistrzostwach Świata 
Juniorów w Szwajcarii i 22 w Mistrzo-
stwach Europy we Francji (w 2021 r. 
w Chorwacji była 3!).

Podczas „Sportowego wieczoru” 
uhonorowano także dwoje niepełno-
sprawnych judoków - medalistów Igrzysk 
Olimpiad Specjalnych: Angelikę Sta-
chowiak z Drwęsy i Aleksan-
dra Dziamskiego z Zakrzewa, którzy 
od wielu lat z sukcesami trenują japońską 
dyscyplinę sportu w Akademii Judo Po-
znań pod profesjonalnym okiem trenera 
Dariusza Migdałka z Dopiewca.

Podczas wydarzenia uczestnikom 
zaprezentowali się pasjonaci sportu 
mieszkający na terenie gminy Dopie-
wo. O swoich pasjach opowiedzieli 
Paulina Frelich z Dopiewca i Paweł 
Gramacki z Trzcielina. Oboje otrzymali 
od dyrektora GOSiR w Dopiewie Marci-
na Napierały okolicznościowe prezenty 
i dyplomy „Osobowość Sportowa”.

Rowerzystka Paulina Frelich w parze 
z psem Majką we francuskim Pledran 
(28.04-1.05.2022 r.) została wicemistrzy-
nią świata w bikejoringu, a w Owińskach 
(3-4.12.2022 r.) mistrzynią Polski. Wcze-
śniej wielokrotnie stawała na najwyższym 

podium w tej dyscyplinie w zawodach 
krajowych i międzynarodowych. Opo-
wiedziała jak trenować z psami, wyjawiła 
wiele sportowych ciekawostek dotyczą-
cych możliwości psów i zaprezentowała 
sprzęt zaprzęgowy.  

Paweł Gramacki to niekwestionowany 
„twardziel”. Biega po górach, wspina się, 
a w 2022 r. ukończył najcięższy triath-
lon w Europie tzw. „Hardą Sukę” - 5 
km pływania w Jeziorze Orawskim na 
Słowacji, 240 km jazdy rowerem z prze-
wyższeniem ok. 3000 m trasą dookoła 
polskich i słowackich Tatr oraz 55 km 
biegu z przewyższeniem ok. 5000 m 
główną granią Tatr (start Dolina Cho-
chołowska, koniec przy Morskim Oku). 

Sportową galę w Dopiewie poprowa-
dził redaktor sportowy serwisu interia.pl 
Radosław Nawrot, a oprawę muzyczną 
zapewnił zespół młodzieżowy „KONSO-
NANS” Marcina Mańki.

Mariusz Frąckowiak 
Fot. Tomasz Szwajkowski

Tak jest, udało się! Kolejna edycja 
EMPI FIGHT CUP zakończona sukcesem! 

W czwartej edycji wzięło udział 130 
zawodników z 20 klubów. Rywalizowali 

EMPI FIGHT CUP
w 7 konkurencjach kumite. Każdy za-
wodnik miał możliwość stoczenia wielu 
walk, niektórzy stoczyli ich ponad 30. 
Zawodnicy klubu EMPI sprawdzili się 

w konkurencjach tocząc wiele walk, 
z różnym rezultatem, ale dzięki temu 
zdobywając doświadczenie, które miejmy 
nadzieje zaprocentuje w przyszłości. 

Tym razem gospodarze z EMPI Klub 
Karate Gminy Dopiewo byli gościnni, 
a wyniki przedstawiają się następująco:
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Zwycięzcy
Przypomnijmy, że we wcześniejszych 

edycjach Biegów o Koronę Księżnej Dą-
brówki wśród panów i w kategorii OPEN 
wygrywali: w 2011 r. – Krzysztof Górny 
z Kalisza (rocznik 78), w 2012 – Maciej 
Muślewski z Włościejewek (r. 87), w 2013 
– Hubert Lechniak z Buku (r. 86), w 2014 
i 15 – Adrian Graczyk z Czarnkowa/
Poznania (r. 88), w 2016 i 18 – Piotr 
Tomczyk z Poznania (r. 87), w 2017 – 
Dariusz Jankowski z Poznania (r. 92), 
w 2019 i 22 - Marcin Fehlau z Plewisk (r. 
78, rekordzista trasy), w 2021 - Patryk 
Kaczmarek z Grodziska Wielkopolskiego 
(rocznik 2000). Natomiast dotychcza-
sowymi zwyciężczyniami w kategorii 
pań były: w 2011 roku – Magdalena 
Kemnitz (Poznań), w 2012 – Anna Ra-
noszek (Dąbrówka), w 2013 i 14 – Iliana 
Jopek-Lubik (Luboń), w 2015 – Justyna 
Papież (Jarocin), w 2016 i 22 – Agata 
Świątek (Opalenica), w 2017 – Alicia 
Diago (Poznań), w 2018 – Patrycja Ta-
lar (Pobiedziska), w 2019 – Małgorzata 
Wawrzyniak (Poznań), w 2021 – Kata-
rzyna Kołaczkowska (Potasze).

Z kolei najbardziej utytułowanym 
uczestnikiem marszów Nordic Walking 
podczas Korony Dąbrówki jest 9-krotny 
zwycięzca - Ireneusz Lubiatowski z Gu-
bina (rocznik 1966), najszybszy w latach 
2011-19. Organizatorzy liczą, że zawod-
nik ten po 2 latach przerwy ponownie 
pojawi się na starcie marszu i powalczy 
ze zwycięzcą w 2021 i 22 roku Jackiem 
Wituckim z Poznania (r. 1971) i „wiecznie 
drugim” w Koronie Dąbrówki - pracow-
nikiem GOSiR w Dopiewie Romanem 
Worochem (rocznik 1958). Wśród pań do 
tej pory wygrywały: w 2011 r. – Małgo-
rzata Dekiert-Adamska (Luboń), w 2012 
– Katarzyna Augustyn (Poznań), w 2013 
– Beata Wilczyńska (Poznań), w 2014 i 15 
– Anna Zaczyńska (Lubin), w latach 2016-
18 i w 2022 roku – Agnieszka Mielęcka 
(Gąsawa), w 2019 r. – Agnieszka Berger 
(Gubin), w 2021 – Eliza Krzyżanowska 
(Dąbrówka). Czy któraś z nich wystartuje 
także w tym roku, okaże się 23 maja po 
zamknięciu zapisów na stronie www.
koronadabrowki.pl. 

Organizatorzy jak co roku zapraszają 
na imprezę w Dąbrówce całe rodziny, 
w tym zwłaszcza dzieci, dla których udział 
jest bezpłatny i nie ma żadnych limitów 
ilościowych! Zapisy na biegi od 200 do 
1000 metrów będą przyjmowane w dniu 
zawodów od godz. 9.00. Na wszystkich 
uczestników tych biegów, bez względu 
na zajęte miejsce, oczekiwać będą pa-
miątkowe złote medale! 

MF
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• dziewczęta U10: Lena Sikorska, 
TIGER Zaniemyśl

• chłopcy U10: Adam Przybylski, 
SHINTO Leszno

• dziewczęta U12: Miłosz Krasno-
dębski

• chłopcy U12: Oliwia Piotr, TIGER 
Zaniemyśl

• dziewczęta U14/U16: Anna Krzysz-
toń, BESUTO Witkowo

• chłopcy U14/U16: pierwsza grupa - 
Maciej Tkaczyk, KUZI Sport

• chłopcy U14/U16: druga grupa - Jan 
Chmiel, TIGER Zaniemyśl

Turniej ten nie odbył by się, gdyby 
nie wsparcie Gminy Dopiewo. Dzięku-
jemy również rodzicom i zawodnikom 
klubu, których pomoc przed, w trakcie 
i po turnieju była nieoceniona. Słowa 
podziękowania należą się również li-
cencjonowanym sędziom - za sprawne 
i bezpieczne przeprowadzenie walk. 

Kolejna edycja planowana jest na 

Z pierwszym dniem wiosny 2023 
r.  ruszyły zapisy na XII  edycję Biegu 
o Koronę Księżnej Dąbrówki – najwięk-
szej imprezy biegowej Gminy Dopiewo, 
która odbędzie się w niedzielę 28 maja. 
Czekają na nią nie tylko mieszkańcy Gmi-
ny Dopiewo. Linia startu tradycyjnie 
usytuowana będzie na skraju lasu pa-
lędzko-zakrzewskiego przy ul. Parko-
wej w Dąbrówce, a cała trasa przebiega 
leśnymi duktami w otoczeniu zieleni. 

Tegoroczne opłaty wpisowe za udział 
w biegu głównym lub marszu nordic 
walking wynoszą:

Zameldowani mieszkańcy Gminy 
Dopiewo:

Ruszyły zapisy na Bieg  
o Koronę Księżnej Dąbrówki

• do 14 maja: 60,00 zł!
• od 15 do 23 maja: 70,00 zł 
• Pozostali uczestnicy:
• do 14 maja: 70,00 zł!
• od 15 do 23 maja:  80,00 zł 

 

Uwaga - ważne! 
W związku z tym, że w tegorocznym 

pakiecie będą koszulki - osoby, które 
dokonają rejestracji do 14 maja mają 
gwarancję odbioru koszulki w wybranym 
przez siebie rozmiarze, wraz z odbiorem 
pakietu startowego! 

jesień, wierzę, że pojawi się na niej wie-
lu zawodników, w każdej konkurencji 
wiekowej.

Jeśli ktoś chciałby rozpocząć przy-
godę z Klubem EMPI zapraszam do 
kontaktu: tel. 516 055 726. Zajęcia 
prowadzimy w: Skórzewie, Dąbrówce, 
Buku, Opalenicy, Dusznikach.

Grzegorz Michalik 
Klub Karate EMP 

Fot. Arch. KK EMPI
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Trzy zawodniczki Bukowsko – Do-
piewsko Klub Piłki ręcznej zostały po-
wołane do reprezentacji Polski. 
• Karolina Juchacz została powoła-

na do kadry narodowej juniorek na 
konsultację szkoleniową, która odbę-

Karolina, Maja i Lidka w kadrze Polski

dzie się 2-5.04.2023 r. w Cetniewie 
oraz na mecze międzypaństwowe 
w dniach 6-7.04.2023 r. 

• Maja Wechman również została 
powołana na rezerwę kadry naro-
dowej juniorek.

• Lidka Piotrowska została powołana 

do kadry narodowej kobiet B na 
zgrupowanie szkoleniowe, które 
odbędzie się w COS OPO Szczyrk 
w dniach 3 – 8.04.2023 r.

Gratulujemy!

MJ, fot BDKPR

Pozostali muszą liczyć się z ryzykiem 
odbioru koszulki po biegu. 

Udział dzieci jest bezpłatny i nie ma 
żadnych limitów ilościowych. 

Dla dorosłych ustalony został limit 
500 biegaczy i 150 chodziarzy nordic 
walking. 

Wpłat dokonuje się płatnością elek-
troniczną poprzez panel www.Przele-
wy24.pl lub tradycyjnym przelewem 
np. na poczcie. 

Przepisanie pakietu startowego na 
innego zawodnika będzie możliwe do 23 
maja 2023 r. Wszelkie szczegóły dostępne 
są na stronie: https://koronadabrowki.
pl/regulamin/.

Mariusz Frąckowiak,  
GOSiR w Dopiewie 

Fot. Arch.  
GOSiR Dopiewo
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Mecz I ligi kobiecej piłki ręcznej odbył 
się 18 marca  na hali GOSIR w Dopiewie. 
Szczypiornistki Bukowsko - Dopiewskie-
go Klubu Piłki Ręcznej podejmowały 
Szkołę Mistrzostwa Sportowego Płock.   
Mecz był dynamiczny i widowiskowy. Za-
wodniczki BDKPR schodziły na przerwę 
tracąc do drużyny  Płocka dwie bramki 
- na tablicy było 16:18. W drugiej połowie 
gospodynie pokazały się z dobrej stro-
ny, utrzymując przez większość czasu 
przewagę. Kosztowało to je sporo sił, 
co odbiło się na końcówce meczu, która 
należała do rywalek. To  szczypiornistki 
SMS Płock wróciły do domu z trzema 
punktami. Mimo porażki dziewczęta 
z BDKPR nie mają się czego wstydzić. 
Kibice byli świadkami wyrównanego 

Zwycięski SMS 

sportowego widowiska. Najlepszą za-
wodniczką drużyny z Płocka ogłoszono 
Nikolę Leśniak, a w zespole BDKPR - 
Annę Osińską.

Działalność BDKPR jest współfinan-
sowane ze środków publicznych Gminy 
Dopiewo.

MJ, fot. BDKPR

Kolejny turniej „Pantera Cup” odbył 
się 17-19 marca. Wzięło w nim udział 
14 drużyn z całej Polski. Na parkiecie 
dopiewskiej hali sportowej rywalizowały 
ze sobą piłkarki ręczne z rocznika 2010 
i młodsze. Wydarzenie było współfinan-
sowane ze środków publicznych  Gminy 
Dopiewo. 

Kwalifikacja końcowa: 
1 - MTS Kwidzyn,
2 - UKS Tuzinek SP12 Gniezno I,
3 - Start Konin, 
4 - SSPR Szczypiorniak Ustka,
5 - UKS Olimpijczyk Budzyń,
6 - Euco UKS 9 Legnica,
7 - UKS Bukowina Buk,
8 - UKS Tuzinek SP7 Gniezno I,
9 - UKS Lider Sławno,
10 - UKS Pantery Dopiewo,

Pantera Cup

11 - UKS Tuzinek SP 12 Gniezno II,
12 - UKS Tuzinek SP 7 Gniezno II,
13 - Jedność Koszalin,
14 - Morski Sianów.

PW, fot UKS Pantery

Futbol urzę-
dowy

Samorządowa Drużyna Gminy Do-
piewo w piłce nożnej zajęła 5 miejsce  
w czwartej edycji samorządowych rozgry-
wek w „halówce” o Puchar - Wójta Gminy 
Tarnowo Podgórne - Tadeusza Czajki.  
Fot. Arch. OSiR Tarnowo Podgórne

marzec 2023 39



Urząd Gminy Dopiewo
ul. Leśna 1c

62-070 Dopiewo
www.dopiewo.pl

Gmina Dopiewo jest na portalach społecznościowych.
Nasze profile to:
Facebook: Gmina Dopiewo - strona oficjalna
You Tube: GminaDopiewo

polub nas zobacz nas

Wesołych 
Świąt!

Wielkanocnych


